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 MÉRLEG

A kormányváltás után, az országot uraló várakozással 
teli hangulatban  kerestem meg Tóth Lajos polgármester 
urat, hogy röviden összegezze és elemezze az elmúlt 
időszak városunk mozgását meghatározó körülményeit.
Kérlek foglald össze röviden, mi jellemezte az elmúlt négy év 
önkormányzati gazdálkodását, gazdaságát? 

Közhely, de igaz! Rohan az idő!
Mintha most lett volna 2006. október elseje, amikor 

elindult reményekkel és tele tettrekészséggel az új ciklus, 
polgármesterestül, képviselő-testületestől, hivatallal, 
intézményekkel együtt. 

Új reményekkel, hiszen azt hallottuk az alig néhány hónapja 
megválasztott kormánytól, hogy szárnyal a gazdaságunk (a 
gazdasági miniszter egyenesen dübörgő gazdaságról, szárnyaló 
pannon pumáról beszélt), 2004. május 1-jétől teljes jogú tagjai 
lettünk az Európai Uniónak, komoly fejlesztési lehetőséggel, 
Európai Uniós támogatási rendszerrel. Kezdődött a Vásárhelyi 
Terv, amely nagymértékben érintette településünket és 
törvényi garanciával beszélt milliárdos fejlesztésekről. Szóval 
minden úgy tűnt soha nem látott mértékű fejlődés áll előttünk. 
Terveink megvannak, fejlesztési stratégiánk megvolt, a testület 
elfogadta. Húzzunk bele! – ez a lendület és lelkesedés vezetett 
mindnyájunkat. Mi mindent megtettünk, előkészítettünk azért, 
hogy versenyben maradjunk, pályázzunk és dinamikusan 
fejlődjünk. („Csőre töltött fegyverrel vártuk a vadászatot!”) 
Tudtuk mit akarunk, tudtuk hogyan és milyen eszközökkel! 
Felelősen kijelentem: ebben az ügyben a képviselő-testületben 
teljes egyetértés volt.

Mit tettetek e stratégia  megvalósítása érdekében?
Nagyon komoly tízmilliókért építési engedélyes terveket 

készítettünk a teljes úthálózatunk megújításáról, intézmények 
átalakításáról, földterületeket vettünk vállalkozói tőke 
idetelepítése céljából és felkészültünk, terveket gyártottunk 
a turizmusfejlesztésben rejlő lehetőségek kihasználására. 

Mi lett-e tervek sorsa, mi lett, lesz az elképzelésekkel? 
Röviden: megvannak, némelyikük lejárt, újabb 

százezrekért, esetleg milliókért megújítjuk őket és várjuk 
a lehetőséget. Az elképzelések – remélem –  a jövőben 
megvalósulnak, mert a településhez kötődnek, Rákóczifalva 
jövőjét szolgálják – ez szilárd meggyőződésem! 

                                                    Beszélgetés Tóth Lajos polgármester úrral
A fokozott várakozásról (már mint az Európai 

Uniós tagsággal együtt járó fokozott várakozásról!) 
kiderült, csak mi készültünk, és velünk együtt több 
száz, esetleg ezer kis és közepes önkormányzat. 
Aztán szembesülnünk kellett a napi valósággal. Nem 
minden a megígértek szerint halad. Sőt, nyolcvan 
éve nem látott válság sújtja a világgazdaságot, 
különösen érzékenyen és – a korábbi elhibázott 
gazdaságpolitika folytán is – többszörösen sújtva 
hazánkat. A költségvetés teljesen felborult, további 
megszorítások, több mint elviselhető pénzelvonások 
történtek.  A nagyon vágyott és áhított Európai Uniós 
fejlesztési forrásokhoz átláthatatlan, szövevényes 
rendszer keretében egyszerű földi halandó (egyszerű 
kis és közepes önkormányzat) nem, vagy alig 

férhet hozzá. Legtöbb esetben hiányzik a kormányzati 
társfinanszírozás, a már nehezen megnyert „alamizsnaszerű” 
fejlesztési pénzek kifizetését is felfüggesztették, legtöbbször 
mondvacsinált ürügyekkel. Folytathatnám a sort!  A 
korábbi – több évtizedes – torz elosztási rendszer nemhogy 
finomodott volna, de tovább durvult és mindez Budapest és a 
nagyvárosok javára történt. Akik egyébként az elmúlt immár 
lassan 70 évből – a II. világháború óta –, a rendszerváltást 
követő néhány évét és az ezredforduló környékét leszámítva 
– mindig is a költségvetési alkuk haszonélvezői voltak. Ezzel 
aztán azt értük el – országos szinten –, hogy ellentétben 
az Európai Uniós kohéziós elvvel (ez azt jelenti, hogy 
Európában törekedni kell arra, hogy a kevésbé fejlett régiók,  
közösségek dinamikusabb fejlődéssel közelítsenek a fejlett 
régiókhoz illetve közösségekhez), teljesen ellentétes irányú 
folyamatok, fejlesztések valósultak meg, az  immár több mint 
hat éve uniós Magyarországon. Nehéz lesz ezen a helyzeten 
úrrá lenni és „behozni” valamit ebből a lemaradásból, az 
ország szinte teljes ketté, de talán jobb ha azt mondjuk 
három részre szakadásából. 

Tudom korábbi beszélgetéseinkből, hogy intenzíven 
lobbiztál ez ügyben. Kiknél és milyen eredménnyel? 

Ebben az ügyben személyesen a miniszterelnöktől 
kezdve, minisztereken, minisztériumi tisztségviselőkön, 
a helyi parlamenti képviselőn, regionális szervezeteknél, 
szakmai szervezeteknél lobbiztam, agitáltam, győzködtem 
– megjegyzem több polgármester társammal egyetemben – 
mindhiába. 

Minden létező fórumon, amelyet Európai Uniós források 
elosztásával kapcsolatban hívtak össze, hangoztattam, hogy fontos a 
vidék felzárkóztatása érdekében az alapinfrastruktúra megteremtése. 
Ennek keretében belterületi utak építésére is nagy szükség van. Erre 
kell forrást biztosítani. Gyakorlatilag mindenki egyetértett ezzel, de 
a fejlesztési források felett  rendelkezők, a döntnökök, a végén ezt 
mégis másképpen látták. 

Eddig a településfejlesztésről beszéltünk. A település 
üzemeltetés körül minden rendben van? 

Tulajdonképpen hasonló a történet a település-üzemeltetés, 
intézményi működés területén is. 

Az állampolgárok elvárása az önkormányzat irányában 
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egyre nagyobb – természetesen –, a rendelkezésre álló 
források meg egyre zsugorodnak. A működés hatékonysága 
érdekében a költségérzékenységre, az ésszerű megoldásokra, 
takarékosságra én is igent mondok. De ami most van, arra 
józan ésszel már nem lehet igent mondani. Tulajdonképpen 
ugyanaz az aránytalanság termelődik bővítetten újra, mint a 
fejlesztési forrásoknál. 

Mert ugyan az egy tanulóra eső normatíva gyakorlatilag a 
hasonló jellegű településeken azonos, csakhogy ez a normatíva 
komoly helyi bevételt feltételez, így van megállapítva. Na 
most ahol ez a helyi bevétel hiányzik, ott óriási forráshiány, 
finanszírozási gondok vannak. 

Hogy konkrét példával éljek: Rákóczifalván  a 2010. évi 
költségvetés főösszege 613 millió 699 ezer forint, amelyből 
az állami normatív támogatás 379 millió 451 ezer forint. 
A kettő különbözetét, a több mint 234 millió forintot, az 
önkormányzatnak saját bevételeiből kell finanszírozni. 
Az önkormányzatoknak – így a miénknek is – azzal kell 
szembenézni, hogy az egyre bővülő számban átadott 
közfeladatokhoz, egyre kevesebb állami forrást juttatnak.  E 
mellett a normatívák az egész országra egységesek, az egyes 
régiók, települések sajátosságait nem veszik figyelembe. Saját 
kisvárosunknál maradva: csak a gépjárműadó bevételünk 
felel meg az országos átlagnak. Mind a kommunális, 
mind az iparűzési adó elmarad az országos átlagtól, 
olyannyira, hogy az iparűzési adó alig 10 %-a az országos 
átlagnak. (Természetesen hasonló lélekszámú településhez 
viszonyítva.) (Országos átlagban egy Rákóczifalva nagyságú 
településen 250-270 millió forint az iparűzési adó, nálunk 20 
és 32 millió forint között van, évente.)

Félre ne értse senki, nem a polgárok  adóterhelését keveslem 
– többször elmondtam nem lehet tovább terhelni adókkal 
a polgárokat –, hanem a településen előállított termelési, 
szolgáltatási produktum kevés. Ennek számtalan oka van és 
legkevésbé az itt termelő, szolgáltató tevékenységet folytató 
cégek és az önkormányzat tehet róla. Elsősorban adottság 
kérdése. (Például a két hagyományos iparváros /Szolnok, 
Martfű/ ipari, kereskedelmi, szolgáltató tevékenységet 
elszívó hatása!)

(Csak megjegyzem, a probléma összetettségére utalva, hogy 
ez a foglalkoztatás szempontjából nekünk jó dolog (közelben 
van munkahely), viszont a Szolnokon, Martfűn munkát vállaló 
polgárunk ott termeli meg az iparűzési adóalapot, a cége ott 
fizet iparűzési adót, viszont hazajön Rákóczifalvára és itt 
akar normális úton és járdán közlekedni, itt akarja gyermekét 
bölcsödébe, óvodába, iskolába járatni stb.,  stb. )

Tehát, hogy világos legyen Rákóczifalván ahhoz, hogy az 
ÁMK a mai ellátási színvonalon, az ott dolgozók kemény 
munkájával üzemelni tudjon, a teljes helyi éves adóbevételt 
oda kell adni, kiegészítve az állami normatívát. 

Ezek után számomra érthető az a sok ellentmondás amit nem 
mond ki az ember, de érez, illetve aki kimondja, sokszor indulattal 
teszi. Hogy készül tulajdonképpen egy év költségvetése? 

Én is sokat hallom – különösen amikor készül a költségvetés 
–, másképpen kéne osztani, több pénz kellene útra, járdára, 
temető-karbantartásra, játszótérre, köztisztaságra, iskolai 
felszerelések bővítésére stb., stb. Több pénz kellene 

ezekre a feladatokra – ez igaz –, ugyanakkor elhangzik az 
is, kevesebbet kellene költeni. Ez is lehet igaz. De ekkor 
szoktam visszakérdezni: mit szüntessünk meg, és ha valamit 
megszüntetünk, számoljunk a következményeivel, illetve 
honnan vegyünk el, hogy a felsorolt feladatokra jusson? (Ez 
a kitétel már önmagában fából vaskarika – minden legyen, 
de kevesebbet költsünk! Gondoljon egy kicsit bele a tisztelt 
Olvasó a családi büdzsébe!)  

Az önkormányzati költségvetés készítése többlépcsős 
folyamat. Első lépésként – választási ciklus elején – az 
önkormányzat gazdasági programját alkotja meg. Ez több 
évre szól – általában választási ciklusra –, stratégiai elemeket 
tartalmaz, megalapozza az éves költségvetések koncepcióit. 
(Természetesen önkormányzati szempontból) 

Minden év költségvetés előkészítése – az adott költségvetési 
évet megelőző október közepén – azzal kezdődik, hogy bekérjük 
az intézmények igényét. Ezután összevetjük a lehetőségekkel, a 
parlament által elfogadott költségvetési törvénykoncepcióval. 
Ezt követően kerül sor az egyeztetésekre, mind a szakmai, mind 
az érdekképviseleti szervekkel. Majd folytatódik az egyeztetés 
és egyezkedés a  képviselő-testület bizottságaiban, végül a 
testület jóváhagyja a koncepciót november 30-ig.  Ugyanez a 
folyamat játszódik le, a már parlament által – decemberben – 
elfogadott végleges költségvetési törvény számai ismeretében 
az adott költségvetési év elején, amely február 15-éig az adott 
éves költségvetés helyi önkormányzat által történő végleges 
elfogadásáig. 

Ha e folyamat végén, annak utolsó aktusán a rendeletet 
alkotó testületi ülésen azt mondja valaki, nem jó a költségvetés, 
mert ez is kellene, az is kellene, de azt nem tudja megmondani 
honnan vegyünk el (mert hogy a rendelkezésre álló keret az 
adott!), milyen feladatot hagyjunk el? Ezzel a véleménnyel 
nem tudok, nem tudunk mit kezdeni. Az intézményeknek 
működni kell, ahhoz a minimális forrást biztosítani kell, 
ennek a felelőssége elsősorban a polgármesteré, másodsorban 
az intézmény vezetőjéé. Tehát amikor arról szól a kritika, 
hogy csökkentsük tovább a közköltségeket, akkor „már 
csak” az a dilemma áll előttünk, hogy melyik intézményt 
zárjuk be, vagy milyen kommunális, köztisztasági feladatot 
hagyjunk el? Itt „megakad a tű”. Tudni illik az intézmények 
működési feltételeit, szakmai követelményrendszerét 
törvények és kormányrendeletek határozzák meg. Mi már 
annyira csökkentettük a működési, fenntartási kiadásokat, 
hogy ezeknek a rendelkezéseknek alig, néhány esetben pedig 
nem felelünk meg. Lehetne spórolni a település tisztaságán. 
De kérdezem: ki fogadna el zöld mohával benőtt artézi kutat 
(még emlékszünk rá), vagy csikkel teledobált buszmegállót, 
soha nem nyírt közterületet? Azt gondolom ezt a feladatot nem 
elhagyni kell, hanem továbbfejleszteni. Egyre igényesebbek 
a polgáraink a közterületek rendjére,és ez  így van jól. Előbb 
utóbb ez az igényesség – reményeink szerint – valamennyi 
portán is megjelenik majd.

Tehát a pusztába kiálltott óhajokat mindig a rideg 
valósággal kell összevetni. Sajnos az elmúlt 8 évre végig az 
volt a jellemző: két rossz közül a kevésbé rosszat választani. 
Mert van jó megoldás, csak azt mi finanszírozni nem tudjuk.

Ezek után félve kérdezem meg: van-e kiút?

 MÉRLEG
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LEADERA Macimuzeum húszezredik látogatója!
                                                                                                             KTZVE hírek

2010. július 1-jén térségi fórum keretében láttuk vendégül 
a Kecskemét melletti Ballószög település képviseletében 
érkező csoportot. Egyesületünk a fórumot a helyi termékek 
jelentősége, a jó gyakorlatok átadása jegyében hirdette 
meg. A reggeli órákban kezdődő programban ismertettük 
Rákóczifalva, valamint a szolnoki kistérség gazdasági, 
társadalmi és szociális jellemzőit, majd a helyi termékek 
szerepéről, a térségen belüli lehetséges önfenntartó 
gazdaságokról beszélgettünk. A gyakorlati tapasztalatok 
átadását már a település adott helyi termékeinek „előállítási 
helyszínén” tartottuk, előtte a helyi turisztikai látványosságokat 
– Macimúzeum, Fácán Park – mutattuk be. 

A nap egyik különleges eseménye volt a MaciHad 
Macimúzeumban tett látogatás, ahol az elsőként belépőt, 

mint húszezredik látogatót köszöntötte Retter Erzsike, a 
macimúzeum tárlatvezetője. Csoportunk tagja, Bárdonné 
Dr. Benda Mónika, Ballószög jegyzője lépte át elsőként 
a küszöböt, így a IV. Döme Napi Vígasság meghívóját 
Ő vehette át. A rendezvény napján a jegyző asszonyt két 
kisgyermekével és férjével látják vendégül Rákóczifalván. 

A helyi Rákóczi lovasai Egyesület jóvoltából 
lovaskocsikkal utaztunk a Határ útra, ahol a méhészet 
mindennapi gyakorlatával ismertetett bennünket Kósa Lajos. 
A fiatal méhész elismerésre méltó munkát végez, kivívta 
vendégeink (és mindannyiunk) őszinte elismerését. 

Ezúton köszönjük meg valamennyi rákóczifalvi szervezet 
és vállalkozó segítő együttműködését!

Igen! Határozottan igen a válaszom!
Az egyik a remény! Az a remény, hogy jobb, igazságosabb 

lesz a központi költségvetés leosztó rendszere, és beépítésre 
kerülnek kiegyenlítő mechanizmusok.

Az a remény, hogy végre megindul a magyar gazdaság 
egy fejlődő pályán, amelynek motorja a kormányprogram 
középpontjába állított magyar kis- és középvállalkozások 
lesznek. Ha ez így lesz, a mi helyi gazdaságunk 10-20, 
esetenként 50 %-kal képes növelni teljesítményét. 

Nézzünk szembe a ténnyel! Mi az, ami hosszú távon 
finanszírozhatóvá teszi a település közintézményrendszerét 
és a közösségi településüzemeltetést? (Mert hogy az 
önkormányzati gazdálkodás körében erről és nem többről, de 
nem is kevesebbről van szó!)

A jelenlegi finanszírozási struktúrát feltételezve – a 
település termelési, kereskedelmi és szolgáltatási volumenét 
kell négy-öt milliárd forinttal növelni.

Elsőbbsége – a polgárok és az önkormányzat szempontjából 
is – a belterületi utak rendbetételének van, és erre  három 
megoldási lehetőség kínálkozik.

Az egyik: a pályázati lehetőségek megnyitása a kormányzat 
részéről, lakossági önerővel, önkormányzati támogatással; a 
másik: a település termelő, szolgáltató kapacitásának bővülése 
az előbb említett minimum 4-5 milliárddal; a harmadik: a 
kettő ötvözete. Megjegyzem, ez lenne a legszerencsésebb. 

Az önkormányzatunk mindhárom lehetőségre felkészült, 
készen áll.

Ez így leírva nem is olyan nagy dolog, megtenni nem 
egyszerű, de nem is lehetetlen.

Mit tud tenni az Önkormányzat ennek érdekében? 
Alapvetően azt, amit immár 8 éve tudatosan tesz, 

félresöpörve a pillanatnyi megoldásokat és olcsó népszerű 
döntéseket.

Nagyon tudatosan megfelelő és alkalmas helyen 
földtulajdont szerezni, ezek nyújtotta lehetőségeket 
bemutatni a potenciálisan érdeklődő vállalkozások számára, 
megbízható, gyorsan intézkedni tudó partner benyomását 
kelteni, és a hosszú távú célkitűzéseket e partnerek számára 
bemutatni. 

Azt a pár nagyléptékű kezdeményezést – amely messze 
túlmutat a megyehatáron is –, tovább kell forszírozni. 
Van remény – sőt ennél több – a kedvező kormányzati 
fogadtatásban. (Duna-Tisza csatorna, Szolarpark, Nagyvízi 
mederrendezésben érintett terület kezelői jogának tisztázása, 
szolgáltató, termelő cégek (magyar kis és középvállalkozások 
letelepítése, ennek önkormányzati eszközökkel való 
segítése.)

Ha mindezekhez a kormány megfelelő gazdasági 
környezetet és infrastruktúrát biztosít,  a következő 
évtized egy valóban felemelkedő és dinamikusan fejlődő 
Rákóczifalva képét mutatja majd. 

Köszönöm a beszélgetést és kívánom, hogy úgy legyen!                                              
pbm

 MÉRLEG
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Jókai úti II. - III. ütem vízhálózat rekonstrukció munkáiról
A Víz- Csatorna Koncessziós Zrt. tájékoztatta a Polgár-

mesteri Hivatalt, hogy a Jókai út II. – III. ütem vízvezeték 
rekonstrukció kivitelezési munkáit 2010. június 29- i kezdet-
tel végzi.

A gerincvízvezeték cseréje a Dózsa György úttól - Zrínyi 
útig tartó Jókai út szakaszát érinti 450m hosszban és az erre a 
szakaszra eső lakossági bekötések cseréjét végzik el. 

Az új vízvezeték gerinc DN 90-es KPE nyomócsőből lesz 
kiépítve, az ingatlanokhoz tartozó bekötések cseréje DN 25-

ös KPE nyomócsövekre történik.
A Víz – Csatorna Koncessziós Zrt. kivitelezői az érintett 

utca lakosaival a kivitelezés folyamán a helyszínen egyeztet-
nek az ingatlanokra történő ki - bejárás biztosításáról.

A kivitelezés befejezésének várható időpontja az időjárás 
függvényében 2010. augusztus 6.  

 A munkálatok végzésének ideje alatt a kellemetlen-
ségért szíves türelmüket és megértésüket kérjük.

Polgármesteri Hivatal 

   Képviselő-testületi ülés

Rákóczifalva Város Önkormányzatának képviselő-testü-
lete 2010. június 24-én tartotta soros ülését. A főbb napirendi 
pontokból:

Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testülete:
1. engedélyezi az ÁMK, II. Rákóczi Ferenc Általános Is-

kola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény első évfolya-
mán saját hatáskörben 20%-kal magasabb létszámmal törté-
nő működését.

2. jóváhagyta az Általános Művelődési Központ, II. Rá-
kóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási 
Intézmény Pedagógiai, Művelődési Programját. 

3. a helyi önkormányzatokról szóló 1990. évi LXV. Tör-
vény 101. § (1) bekezdésének c) pontja szerinti felterjesztési 
jogával élve kezdeményezi a Magyar Kormánynál a földgáz-
ellátásról szóló 2008. évi XL törvény rendelkezéseinek vég-
rehajtásáról szóló 19/2009. (I.30.) Kormányrendelet 56. § (7) 
bekezdésének az alábbiak szerinti módosítását:

„ha a nyilvántartásba vétel alapjául szolgáló körülmény 
határozott ideig áll fenn, és annak meghosszabbítását a vé-
dendő fogyasztó - a véghatáridő lejártát 30 nappal megelő-
zően a földgázelosztó által a részére megküldött írásbeli 
figyelemfelhívás ellenére - nem igazolja, az igazoló iratban 
meghatározott véghatáridő lejártát követő 30 nap után a föld-
gázelosztó az érintett védendő fogyasztót törli a nyilvántar-
tásból. A nyilvántartásból való törlésről az érintett védendő 
fogyasztót a földgázelosztó értesíti. A fogyasztó adatainak 
megőrzése tekintetében a GET 66. § (6) bekezdésében fog-
laltak ebben az esetben is irányadók.”

Felhatalmazta Tóth Lajos polgármestert a kormányren-
delet módosítással kapcsolatos nyilatkozatok megtételére, 

valamint a szükséges tárgyalások lefolytatására.
4. a Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása Társulási Ta-

nácsa 2010. január 1. és 2010. június 15. között végzett mun-
kájáról szóló beszámolót elfogadta.

5. elfogadta a Rákóczifalva Közbiztonságáért Alapítvány 
Alapító Okiratának módosítását.

6. az Általános Művelődési Központ Rákóczifalva Alapító 
Okiratának módosítását elfogadta. 

7. megtárgyalta a Macimúzeum működéséről szóló tájé-
koztatót, annak tartalmát tudomásul vette, és azt elfogadta. 
A képviselő-testület megköszönte a Macimúzeumban és a 
Közösségi Házban dolgozó munkatársaknak a Múzeumban 
végzett tevékenységüket.

8. elfogadta a Kulturális, Oktatási, Gyermek-, és Ifjúság-
védelmi, Sport Bizottságának; a Pénzügyi, Településfejlesz-
tési és Ügyrendi Bizottságának; az Egészségügyi és Szociális 
Bizottságának, valamint a Rákóczifalva Város Önkormány-
zat Képviselő-testületének 2010. II. félévi munkatervét.

9. elfogadta a Virágoskert Óvoda és Bölcsőde bölcsődei 
intézményegységének Házirendjét.

10. jóváhagyta a Virágoskert Óvoda és Bölcsőde bölcső-
dei intézményegység Szakmai Programjának módosítását.

11. jóváhagyta a Virágoskert Óvoda és Bölcsőde Szerve-
zeti és Működési Szabályzatának módosítását. 

12. elfogadta a pénzben és természetben nyújtott szoci-
ális ellátásokról szóló önkormányzati rendelet módosítását, 
melyben pontosításra kerültek az étkeztetés igénybevétel-
ének szabályai, továbbá meghatározásra kerültek a szociális 
ellátások térítési díjai. 

   Tájékoztató

   Tájékoztató

Ezúton tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot, hogy a rendszeres
gyermekvédelmi kedvezményhez kapcsolódó 
egyszeri támogatás kifizetésére 
2010. augusztus 2-3. napján kerül sor. 

Tájékoztató a rendszeres gyermekvédelmi kedvezmény kifizetéséről
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Már két évvel ezelőtt volt erre irányuló kezdeményezése 
az önkormányzatnak, akkor két hétig minden nap nyitva 
voltak a ravatalozónál lévő illemhelyek.

Sajnos nagyon elhanyagolt, piszkos állapotba kerültek a 
WC – k, a mosdócsap telepeket, a WC ülőkét ellopták. Ezért 
csak nagyobb ünnepek előtt vannak nyitva a ravatalozónál 
lévő illemhelyek.

Miután Mézes Emil Istvánné képviselő  asszony nyílt 
levelét megkaptuk, a temetőt üzemeltető kft. – Rekviem 
2003. Kft. – vezetőjével ez ügyben a kapcsolatot felvettük, aki 
ígéretet tett arra, hogy a lakossági kéréseknek megfelelően, 
már nem csak a nagyobb ünnepek, hanem 2010. július 5. 
napjától, minden nap 8 – 17 óra között nyitva lesznek a 
temetőben a ravatalozónál lévő illemhelyek.
Rákóczifalva, 2010. július 2.      Dr. Takács Zsófia  aljegyző

                                                                                          Parkolás a gyógyszertár előtt
Évek óta állandó gondot okoz, hogy a gyógyszertár előtt 

nem lehet parkolni. Ez a probléma a napokban megoldódott, 
a balesetveszély elhárult.

Az üzemeltető – Lázár és Dányi Kft. – a parkoló és a ke-
rékpártároló kialakítását megrendelte, a munkák kivitelezés-
ét a Település- és Intézményellátó Szolgálat elvégezte.

A munka költségeit az üzemeltető fizette.
Kérjük az új parkoló balesetmentes használatát és az út-

padka szabadon hagyását.
Kara István TISZ intézményvezető

                                                                                Szociális ellátások június hónapban
Június hónapban két alkalommal ülésezett a Szociális 

Bizottság, nyílt és zárt ülés keretében. 
A támogatások odaítélése mellett megtárgyalták a bizott-

ság hatáskörébe is tartozó képviselőtestületi előterjesztéseket.
Átmeneti segélyt 7 fő részére (átlag 5000 forintot), 

rendkívüli gyermekvédelmi támogatást 15 család részére 
(gyerekenként 7 400 forintot), normatív lakásfenntartási 
támogatást 14 háztartás részére (családonként átlag 6000 
forintot) állapított meg.

Jegyzői hatáskörben döntöttek még 31 család rendszeres 
gyermekvédelmi támogatásáról, 12 fő rendelkezésre állás tá-
mogatásáról, fejenként 28 500 forint összegben, valamint 11 
fő rendelkezésre állási támogatásának megszüntetéséről. 5 fő 
részére alanyi jogon, 2 fő részére normatív alapon, még 1 fő 
részére méltányossági alapon ítéltek meg közgyógyellátást, 
valamint 3 esetben került elutasításra a közgyógyellátási ké-
relem. Óvodáztatási támogatás 2 család részére került meg-
állapításra.

                                                                                                                           Nyílt levél
Rákóczifalva Város Önkormányzata Aljegyzőjéhez!

Tisztelt Aljegyző Asszony!
Több rákóczifalvai lakos kérését, kérdését de a vidékről 

ideérkező a temetőben hozzátartozóik sírjait látogató, 
gondozó személyek problémáját szeretném tolmácsolni. 

Van-e lehetőség arra hogy a temető ravatalozójánál 
kiépített férfi, női illemhelyet ne csak a temetések idején 
tudják az odaérkezők használni?

A temető területén két helyen elhelyezett fa WC-k 
elhanyagoltsága, sokszor az esőzések miatti elfüvesedés 
következtében használhatatlan, megközelíthetetlen. 

A vidékről több órás utazás után ideérkezők a ravatalozónál 

lévő vizes blokkot zárva találják. Ez sokszor okoz problémát. 
Az ilyenkor elhangzó véleményeket talán most mellőzném 
leírni. 

Zárójelben kívánom megjegyezni nem ezek azok az 
emberek, akik rongálnak, a WC ajtón elhelyezett rézfigurákat 
eltulajdonítják némi aprópénz reményében. Ők csak szeretnék 
elvégezni dolgukat emberi körülmények között. 

Kérem t. Aljegyző Asszonyt tegyen lépéseket, folytasson 
tárgyalásokat az üzemeltetővel, hogy a felvetett kérdésekre 
kielégítő, megnyugtató választ kaphassunk. 

Tisztelettel:        Mézes Emilné önkormányzati képviselő

Válasz Mézes Emil Istvánné képviselő – asszony nyílt levelére
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A köztisztviselők 
közül idén Nászné 
Mácsai Anita mint  
beruházási ügyintéző 
érdemelte ki kollégái 
elismerését, munkája 
azonban ennél sokkal 
nagyobb területre 
terjed ki. Az interjú 
során pedig a kérdezz-
felelek felállás egy 
szakmai beszélgetéssé 
alakult egy leendő 
és  már egy tapasztalt 
turisztikai szakember 
között. Anitával 
t a n u l m á n y a i r ó l , 

munkájáról, és jövőbeni feladatairól beszélgettünk.
Rögtön azzal kezdeném, hogy mióta dolgozol itt az 

önkormányzatnál?
2007 júliusában kezdtem, pont most lesz három éve, 

de konkrétan nem az önkormányzat kötelékében, hanem a 
LEADER+ program keretében kerültem ide, mint turisztikai 
referens. 2008. november 1-jétől vagyok ebben a pozícióban 
helyettesként, a beruházási kolléganő szülési szabadságon van, 
tehát azóta vagyok köztisztviselői pozícióban.

Ebbe a programba, munkába csöppenve mennyire komoly, 
érdekes volt ez számodra? Milyen munkáid, előzményei voltak 
ennek, és ezáltal milyen gyorsan tudtál bekapcsolódni a 
közösségbe?

Nagy szerencsém volt, ugyanis GYES-ről jöttem vissza, 
és én ekkor a Budapesti Gazdasági Főiskola idegenforgalom 
és szálloda szakos közgaszdász hallgatója voltam, melyet 
másoddiplomaként végeztem. Ez Polgármester úr fülébe 
jutott, és „lecsapott” erre a lehetőségre, hiszen helyi lakosként 
a megfelelő szakmai, turisztikai ismeretekkel rendelkezve, 
megfeleltem az adandó feladatok elvégzéséhez. Nem volt 
könnyű a gyereknevelés után újra munkába állni, de Szolovjov 
Ritáéktól sokat tanulva, jól, könnyen együtt tudtunk dolgozni, 
hamar összeszoktunk, könnyedséget okozott az is, hogy 
helyi lakos vagyok, „mindenki ismer mindenkit”. Nagyobb 
meglepetés volt az, amikor a jelenlegi munkakörömet 
megkaptam. Innen is látszik, hogy a 3 év alatt többször volt 
olyan ugrás, ami azt bizonyította, hogy bíznak bennem, 
elismernek, persze ez a díj a kollégáktól volt a hab a tortán.

Említetted, hogy ez már a második diplomád volt, hol 
végezted az ezt megelőző tanulmányaidat?

A Verseghy Ferenc Gimnáziumban érettségiztem, majd a 
gödöllői egyetem kihelyezett, mezőtúri tagozatán végeztem 
agrármérnökként, de már ott is a turizmus, a vendéglátás, azon 
belül is a falusi turizmus érdekelt, ez volt a szakirányom. Sajnos 
akkoriban még ennyire sem volt jellemző megyénkben az 
effajta turizmus, vagy akár a megjelenése, így a Fordnál, mint 
garanciális ügyintéző helyezkedtem el, ahol német tudásom 
előnyt jelentett, a levelezések nagy részét e nyelven kellett 

intézni. Itt több, mint három évet dolgoztam, majd szültem, és 
utána fogtam bele az említett tanulmányokba. Ekkor jöttem rá, 
hogy mélyebben érdekel a turisztika.

A jelenlegi munkaköröd milyen feladatokkal jár?
A beruházási ügyintéző különböző tevékenységeket 

takar. A településen zajló összes pályázatból, önerőből, civil 
kezdeményezésekből megvalósuló dolgok körüli adminisztrációk 
nagy részét én végzem, a folyamatok dokumentálása az én 
feladatom. A díj átadásakor Réka aranyos volt, és kiemelte, 
hogy hozzám tartozik a polgári védelem is, amibe az árvíz- 
és a belvízvédelem is beletartozik, ami aktuálisan, az elmúlt 
hónapokban 24 órás ügyeletet jelentett, ez nagyon fárasztó volt. 
Néha, szükség esetén Polgármester Úrnál asszisztensi feladatokat 
is elvégzem, illetve a közvetlen kolléganőmmel a helyettesítéseket 
egymás között osztjuk meg, ami pedig az összes ügyes-bajos 
műszaki probléma adminisztrálását jelenti a településen. De 
ha elővenném a 4-5 oldalas munkaköri leírásomat, lehet még 
találnánk egy-két dolgot…

Mondhatni maradtál ténylegesen a végzettségeid mellett, 
hiszen humán-reál feladatokat ellátsz egyaránt…

Igen, így van. Amit különösen szeretek, az a 
rendezvényszervezés, de így nekem ma már abból jut a 
legkevesebb. A LEADER idején rengetegen  részt vehettem, de 
ennyi minden mellett jó, hogy hétvégén csak a pihenés marad.

És ennyi munka mellett családra mennyi időd marad?
8 éves kisfiam van, aki szeptemberben kezdte az iskolát, ott 

is meg vannak a feladatok most már, de szerencsére könnyen 
veszi az akadályokat, kitűnő is lett, ami fiú létére szerintem 
nagy dolog. 

Arra lennék kíváncsi, hogy mind szakemberként, mind a 
munkakör felelőseként, milyen lehetőségeket látsz a város 
életében, illetve milyen kilátások vannak a fejlesztések, 
beruházások, turisztika terén? 

Jelenleg a kormányváltás után vagyunk, ami  bennünket 
annyiban érint, hogy minden felettes szervet ellenőriznek, a 
projektkifizetések félbemaradtak, minden áll. Az önrészt ma 
sajnos egyre nehezebb előállítani, így csak bizakodhatunk, hogy 
minden elkezdett dolog időben befejeződhet. Reméljük ezek az 
ellenőrzések mielőbb befejeződnek, és újra felpöröghetnek az 
események.

Jár plusz munkával, hogy várossá vált Rákóczifalva?
Csak annyiban, hogy kötelező elkészíteni az integrált 

városfejlesztési stratégiát, ami szintén egy pályázat. Olyan 
szempontból több munka, hogy iszonyú nagy odafigyelést 
igényel, hogy ne felejtsünk ki semmit belőle, ugyanis ami ebben 
a stratégiában nem szerepel, később arra már nem pályázhatunk. 
Viszont ha túltervezzük magunkat, lehet, hogy költségvetésileg 
kivitelezhetetlen lesz. Ez az egész települést érinti, de a 
munkában a pécsi Tudományegyetemmel együttműködve 
dolgozunk, hiszen kell egy külső szem, aki tud ebben segíteni.

Az elismerésedhez még egyszer szeretnénk gratulálni, 
munkádhoz pedig további sikereket és kitartást kívánok, és 
köszönöm a beszélgetést!

Én is köszönöm!                                        Hably Dóra
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   Díjazott, Barhács Gizella

ISKOLA

A 2009-2010-es tanév Pedagógiai díját Barhács Gizella 
tanító néni kapta. Az elismerése alkalmából kerestem föl, és 
kértem, pár mondatban emlékezzen vissza pályakezdésére, 
pedagógiai munkájára. Az emléklapon a következő sorokat 
olvashatjuk:

    „A Pedagógus Nap alkalmából
nagy szaktudással és pedagógiai elhivatottsággal végzett
tanítói munkájáért, megköszönve a kezdő pedagógusok
beilleszkedését segítő figyelmét,
valamint az alsós munkaközösség-vezetőként innovatívan
és jó szervezőképességgel végzett tevékenységét.”
 
A jelent mind ismerjük, az előző sorok méltón összefoglalják 

sokrétű munkád tartalmát, színvonalát. Ilyenkor fölvetődik a 
kérdés: mikor kezdődött, hogyan lettél pedagógus?

- Gyermekkorom meghatározó személyisége volt az első 
osztályos tanító nénim, Pintér Istvánné, Filemon Éva, aki 
fiatal volt, szép és csinos, és olyan gusztusosan tudta fogni 
a tollat… Harmadik-negyedik osztályos koromban naplókat 
írtam, ugyanolyan formában, mint az iskolában. Aztán 
felső tagozatosként Berkesné Hajnal Éva néni tanította a 
kémiát, s ez számomra meghatározó lett, hisz így kerültem 
a Vegyipariba. Az első év nagyon tetszett, olyan dolgokat 
tanultunk, ami miatt választottam ezt a szakot, de a következő 
években már például a gyártástechnológia és ehhez hasonló 
tantárgyakból már nem „villogtam”, nem szerettem. Volt 
viszont egy szenzációs tanárom, Nagy Balázs László, aki a 
magyart tanította, ami szinte „ragadt rám”, így újra központba 
került a pedagógusi pálya. Így kerültem Jászberénybe, a 
Tanítóképzőbe. Alig vártam, hogy végezzek. Itt kezdtem 
dolgozni, eleinte harmadik- negyedik osztályosokat 
taníthattam, majd első-másodikat , és azt is kipróbálhattam 
egy kislétszámú osztálynál, hogy milyen négy éven át vezetni 
őket. Nagyon sokat tapasztaltam és tanultam ezalatt a négy év 
alatt. Úgy érzem, ettől az időszaktól számíthatom azt, hogy a 
pálya szépségéből csippentettem egy kicsit…

Mit szerettél tanítani?

- Hát, éneket nem… Magyart is tanítottam 
több éven át, de amikor tantárgycsoportosan 
dolgoztunk, már a matematika területe volt az 
enyém.

  Több éve vagy vezetője az alsós 
munkaközösségnek, mindemellett osztályod is 
van. Mi a sikered titka? 

- Ha most hirtelen számolom, bizony már 
több,  mint tíz éve látom el párhuzamosan 
ezeket a feladatokat. Nem vagyok irányító 
típus. A kompromisszum, az együttműködés 
motivál. Vannak olyan helyzetek, amelyeknek a 
megoldása nem mindig népszerű, de tudomásul 
kell vennünk.

 A gyerekek között is azt az elvet vallom, 
hogy kortól függetlenül,- tehát legyen akár hét 
vagy tizennégy éves,- embernek, partnernek 
tekintem őket. Nem egy szigorú alá-fölé rendelt 
viszony, hanem egy olyan kapcsolat, ahol számít 
a bizalom, az emberi szó. Tudom, hogy a szülőnek 
gyermeke a legkedvesebb és a legdrágább kincse, 
ha ezt átérzem, máris kialakul az együttműködés, 
a közös cél: a gyerek érdekében.

A bennem élő gondolatokat legkönnyebben a 
gyerekek felé szeretem megfogalmazni. Nehezen 
megy, ha ezt külső körökben teszem. Meglepett, 
hogy én kaptam a Pedagógiai díjat, de egyben jól 
is esett. Szeretném ezek után is így tenni a dolgom, 
mint eddig. Köszönöm a bizalmat a kollégáknak, 
vezetőimnek.

További sikert, energiát, és sok ügyes diákot 
kívánok neked! Köszönöm a beszélgetést!

K.G.
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ISKOLA

Pedagógusnap alkalmából elismerést kapott Bozsó 
Andrea tanítónő, akit otthonában kerestem fel. Kellemes 
órát töltöttünk el beszélgetéssel, melyet megpróbálok 
hűen leírni. Gratulálunk neki magam és a szerkesztőség 
nevében, mert azt hiszem valóban rászolgált az 
elismerésre.

Az első kérdésem, hogy rákóczifalvi születésű-e? Ha 
nem, hogyan került ide?

Párom által kerültem ide, én szajoli vagyok. 1970-
ben születtem Szolnokon. 17 évesek voltunk amikor 
megismerkedtünk Szajolban. Ahogy komolyodott a 
kapcsolat, amikor a főiskolát elvégeztem, ide jöttem 
tanítani, már akkor megkérte a kezemet, úgy volt, hogy 
összeházasodunk, ami egy évre rá meg is történt, így én 
általa kerültem ide az ő közreműködésével.

Hogy érzi magát Rákóczifalván?
Jól! Már mintha otthon lennék, mert mikor Szajolba 

haza megyek, már komolyan azt érzem, hogy én vagyok 
a vendég. Tehát nem haza megyek, hanem vendégségbe. 
Ez a szakmával is összefügg, mert ha bejárnék Szolnokra 
dolgozni bármilyen munkahelyre az más lenne. Rengeteg 
emberrel kerülök kapcsolatba a gyerekek által és amikor 
itthon mesélem neki, hogy ez a gyerek, ez a szülő, fogalma 
sincs kiről van szó. Sokszor úgy érzem, hogy én már több 
embert ismerek városunkban, mint ő.

Valószínűleg ez így is van. Beszéljen kicsit a 
gyermekeiről!

Két fiam van, 17 éves az idősebbik, a fiatalabb lassan 
a pályaválasztás előtt áll, most végezte a hetedik osztályt, 
ősszel megy a nyolcadikba.

Milyen korosztályt tanít az iskolában?
Kicsiket. Első, második, harmadik, voltak már ötödik 

osztályosaim, tanítottam már felsőben is rajzot, földrajzot, 
egy-két helyettesítő tantárgyat, de a képesítésem is általános 
iskolai tanító, tehát a kis korosztályt. Most elsőseim lesznek 
szeptemberben.

Szerencsés helyzetben van mert még nem küszködik a 

tinédzserkor problémáival. Milyen tapasztalatai vannak?
Nem panaszkodom, bár érnek meglepetések. Az első, 

másodikos kicsi gyerek az felnéz a tanító nénire. Rengeteg 
szeretet amit kapunk tőlük, azt nem pótolja semmi. Végül is ez 
tartja az embert a pályán, főleg a tanítót. Egyébként van kudarc 
is, de tőlük olyan, hogy tiszteletlenség, ezt nem tapasztaljuk. 
De azt látom, hogy a felsős kollegák min mennek keresztül, 
azt mondom, hogy le a kalappal előttük. Minden esetben ezt 
kezelni tudják. Nekem biztosan meg kellene tanulni, nem azt 
a korosztályt tanítom, az egészen más.

Ezt az elismerést milyen apropóból kapta?
A kollégáimnak köszönhetem ezt a kitüntetést, mert 

néhány éve a közösségi háznak volt ez a kezdeményezése 
a polgármester úr közreműködésével, hogy pedagógus 
nap meg Semmelweis nap alkalmából egy ilyen közös 
rendezvényen, akit a munkatársak kiválasztanak, annak 
adják ezt a pedagógiai díjat. Tulajdonképpen ez a kollégák 
választása volt, hogy rám szavaztak.

Milyen érzés volt, mikor megtudta?
Nagyon jó és nagyon meglepődtem, annyira hogy Turiné 

Marika szabályosan kilökött a sorból, menjél már, mert 
téged hívtak. El sem akartam hinni igazából, mert mindig 
úgy éreztem, rajtam kívül még van másik 28 ember ki nálam 
ezt sokkal jobban megérdemli, mert mindenki kiteszi a 
lelkét. Rengeteget dolgozunk az iskolában. Jó, persze nem 
vállalok keveset, meg nem dolgozok keveset, de más is 
ennyit dolgozik. Szerintem más is csinálja ugyanígy.

A tanítási órákon kívül milyen feladata van még?
Sok minden, nagyon sok minden. Ami legjobban 

leterhelő, az az adminisztráció. Minden egyes feladatot, 
munkát le kell írni. Tulajdonképpen egy egész napot, 
hogy mikor mit csinálunk. Bármi mást sokkal szívesebben 
megcsinálok, csak ezt ne kellene. Bár egy kirándulás 
szervezése, vagy javítás, netán órára való felkészülés, 
sportnap, családlátogatás vagy bármi, csak ne ez az 
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adminisztráció. Nekem legalábbis ez a teher. Ezenkívül 
az iskola könyvtárat vezetem és még a pedagógus 
szakszervezet helyi titkára is vagyok itt az iskolában.

Mi célt szolgál az adminisztráció?
Tulajdonképpen a bérünk elszámolása ez a tanulmányi 

mutatós táblázat. Mindent bele kell írni és ez alapján 
számolják ki a fizetésünket. De nem valós az egész, mert 
nem tudunk mindent bele írni és nem kapjuk meg, ami 
járna érte.

Tehát jobb lenne, ha havi fizetés lenne és kiosztanák 
a feladatokat, mert az adminisztrációval töltött időt 
hasznosabbra is lehetne fordítani?

Igen, mert azt ugyan látják, hogy ki mit csinált és 
mennyit, de azok a dolgok nincsenek beírva, hogy 20 
órát családlátogatással töltöttem. Hiába is írnám be, mert 
úgysem fizetik ki. Itt a pedagógus pályán sok olyan dolog 
van, hogy azért dolgozom, mert jobban meg akarom 
ismerni a gyerekeket. Nem számít a szoros munkakörömbe, 
de menni és csinálni kell, ha azt akarom, hogy olyan 
osztályközösség alakuljon ki vagy olyan szülői közösség 
legyen, akikkel együtt lehet dolgozni. Nagyon fontos és 
nekünk kell elébe menni ennek. Régen ez nem így volt. 
19 éve, mikor kezdtem a pályát még a szülők bejártak az 
iskolába, érdeklődtek, segítettek. Megértették, hogy nem 
minden kicsinek egyforma a képessége. Ezt meg ezt kell 
gyakorolni. Ez ma már sokkal nehezebb. Nehéz megtalálni 
a hangot, fel kell építeni a kapcsolatot. Egy kolleganőm 
tanácsára mikor első osztályt kapok, végiglátogatom a 
szülőket, és ez olyan kapcsolati alapot jelent ez a látogatás, 
hogy ez egész évre meghálálja a fáradtságot.

Mit tetszik gondolni, miért változott ilyen negatív 
irányba ez a dolog?

Biztos, hogy nagyon sok minden közre játszik ebben. 
Elsősorban a média, nagyon sokat ront az értékeken. 
Legszívesebben kitiltanám a gyerekeket a TV elől, de 
néha a felnőtteket is. Mindig csak a rosszat sugallja, soha 
nem lehet hallani amire azt tudnánk mondani, hogy jaj 
de jó, de nagyszerű. Mert az, hogy baj van a világban, 
pénztelenség, válság van, ezt tudjuk. Nem kellene 
minden órában megerősíteni, ezt tudjuk. Minden kis 
rossz hírt felerősítenek, meg közölnek, de a jó hírek azok 
elmaradnak. Kevés olyan jó kis filmet sugároznak, amelyik 
nem agresszív, amelyik tanulságos. Pl.: Tüskevár. Aztán az 
sem mindegy egy családban, tudnak-e dolgozni, van-e elég 
jövedelem, találnak új állást, tudják-e fizetni a rezsit. Sérül 
a felnőtt, sérül a gyerek is. Milyen példát lát az a gyerek, 
az sem mindegy. Az iskolában megpróbálunk mindig 
példát mutatni, hogy nem kiabálunk, meg nincs erőszak. 
Ha valami probléma van, na gyere beszéljük meg. De nem 
biztos, hogy máshol is ezt így látja. Meg nem biztos, hogy 
ez nekem is mindig sikerül. Mert hallani médiában is, 
hogy bizony az erőszak az iskola falai közé is beférkőzött. 
Szerencsére ez nálunk még nem történt meg.

Mesélne valamit a következő tanévről?

Első osztályosokat fogunk tanítani Kecskésné Etelka 
nénivel, 27-28 fővel kezdünk. Szép kis osztály lesz létszám 
szempontjából. Etelka néni tapasztalatára lehet építeni. 
Nagyon szeretek vele dolgozni, jól kiegészítjük egymást. 
Nagyon kedves, végtelen türelmes a gyerekekkel.

Mennyi az az óraszám, amit hetente dolgozni kell?
Ami oktatással telik el, az heti 21 óra. A többi a felkészülés, 

dolgozatjavítás, napközis elfoglaltság, kirándulásszervezés, 
sportnapok. Bőven kijön a heti 40 óra.

Hogy érzi, kevés a pedagógus?
Igen, itt Rákóczifalván lehetne több, mert a létszám 

igényelné. Ha valaki beteg, igen feszített munkában kell 
dolgozni. Szeretném megköszönni a szülők összefogását, 
mert az elkövetkezendő tanévre oly gyönyörű tantermet 
varázsoltak nekünk, hogy öröm lesz ott tanítani. Szerintem 
ez olyan szép összefogás volt, egy olyan jó példa, hogy 
ebbe kell kapaszkodni, hogy a jó kapcsolatot építsük a 
szülőkkel. Van egy szülői gárda, akikkel nagyon jól együtt 
lehet működni. Ha ezt jobban ki lehetne bővíteni, sokkal 
jobb lenne a gyereknek, szülőknek és nekünk is.

Valami érdekes történet a végére?
Nagyon sok történetet tudnék mesélni. Van egy kis 

tanítványom, akitől búcsúztunk júniusban. Amikor 
elkezdtük az első osztályt, anyuka felhívta a figyelmemet, 
hogy szökik a Peti. Úgy indultunk neki az első osztálynak, 
hogy szoros kézfogás. Komolyan féltem attól, hogy 
elszökik az iskolából. Jó kapcsolat alakult ki köztünk. 
Mikor a Mozdulj Falva sportnap volt, a pályán körbe 
kellett futni és elindult a drágám az ellenkező irányba, mint 
a többiek. Kis idő múlva elszégyellte magát és visszajött. 
Megfogta a kezem és azt mondta, ő nem fut, mert nincs 
itt az anyukája. Tündériek, annyi sok szép beszólással és 
mondattal gazdagítják az embert. Volt egy kislány, aki 
tornaóra közeledtén hatalmas könnycseppekkel odajött 
hozzám és azt mondta, hogy fél attól a bácsitól (tanár 
bácsi). Odaült az ölembe és markolta a nyakamat, nem 
akart tornaórára menni. Tulajdonképpen a férfiaktól félt. 
Mert egy tanító néni az más. Egy hét múlva már János 
bácsi nyakát szorongatta.

Még egy utolsó kérdés. Hogy tudja ezt a sok mindent 
összeegyeztetni? Tanítás, család, könyvtár, háztartás…

Nem mindig mosolygok rajta, de egy ilyen háttér ami 
mögöttem mozog, átsegít a bajokon. Csodálatos férjem 
és gyermekeim vannak. Azt gondolom, hogy jól neveltük 
őket. Nem lettek belőlük csavargó, tiszteletlen gyermekek. 
Jól kezelhető, tisztelettudó fiúk. A párommal mindent 
megbeszélek, lelki támaszt nyújt és mindenben segít és 
segítenek. Ez nagyon fontos. Ezt csak egy segítő család 
mellett lehet elvégezni. A családom akár az iskolában is 
segít, ha szükség van rá.

Csak gratulálni tudok és azt gondolom, hogy megfelelő 
helyre jutott az elismerés!

Jobbágyné
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Júniusban véget ért 
a 2009/2010-es tanév, 
és iskolánkból újabb 
nyolcadikos diákok ballagtak 
el. A hagyományoknak 
megfelelően idén is 
szavazhattak a tanulók, hogy 
ki is legyen az „Év diákja” a 
végzős diákok közül. A díjat 
pedig Bodor Márk nyerte 
meg. Vele beszélgettem, és 
kérdezgettem az általános 
iskoláról, a sportról és a 
jövőről.

Hogyan értékeled az 
általános iskolai éveidet?

Az általános iskolás 
tanulmányaim során számos 
szép emléket szereztem, 
melyeket magammal viszek, 
és boldogan fogok az elmúlt 
nyolc évre visszagondolni. A tanórák  jó hangulatban teltek, 
melyeket tanáraim tettek még színesebbé. Tanáraimmal 
jó kapcsolatot ápoltam, úgy gondolom, hogy sokat 
köszönhetek nekik, főleg volt osztályfőnökeimnek Bettike 
néninek és Angéla néninek. Az osztályomról sem tudok 
rosszat mondani, összetartó osztályközösség voltunk. Az 
általános iskolás évek alatt sok barátot szereztem, akik 
hiányozni fognak, de igyekszünk még így ballagás után is 
tartani a kapcsolatot. 

Milyen volt a tanulmányod?
Összességében mondhatom, hogy jó tanuló vagyok, 

hiszen tanulmányi átlagom nyolc éven keresztül négyes fölött 
volt. Továbbá részt vettem tanulmányi versenyeken, főleg 
háziversenyeken biológia és történelem tantárgyakból.

Melyik középiskolában folytatod a tanulmányaidat? 
A kedvenc tantárgyam a testnevelés valamint a kémia és 

a történelem. Ezek alapján választottam középiskolát is, és 
a Hajnóczy József Gimnázium és Humán Szakközépiskola 
rendészeti szakán folytatom tanulmányaimat. Emellett 
megjelöltem  még a Széchenyi István Gimnáziumban a 
testnevelés szakot és a Pálfy János Műszeripari és Vegyipari 
Szakközépiskola vegyész tagozatát is, de az elsőre esett a 
választásom, hiszen a továbbtanulás szempontjából innen 
könnyebben tudok főiskolára felvételizni.

Melyik főiskolára szeretnél jelentkezni a gimnázium 
befejezte után?

Katona vagy rendőr szeretnék lenni, ezért a 
Nemzetvédelmi Főiskolára vagy a Rendőrtiszti Főiskolára 
akarok menni miután leérettségiztem. 

Miért ezeket a szakmákat választottad?
Úgy gondolom, hogy ezek nem olyan monoton 

foglalkozások. Az pedig számomra fontos szempont, hogy 
ne unalmas munkát végezzek felnőtt koromban. Valamint 

ezek összefüggésben vannak a testneveléssel, ami 
ugye a kedvenc tantárgyaim egyike.

Hallottam, hogy sportolsz is. Mesélj erről egy 
kicsit!

A sport kiskorom óta fontos része az életemnek. 
Óvodáskoromban kezdtem el futballozni, amit 
hat éven keresztül intenzíven játszottam. Most 
pedig már kettő éve kézilabdázok a már MB 1-es 
csapatban. Mostanra pedig számos kisebb-nagyobb 
sporteredménnyel büszkélkedhetek. A jövőben is 
szeretném folytatni a sportolást mindenképpen,  és 
még több és szebb eredményeket elérni.

Szabadidődet még mivel töltöd szívesen?
Szabadidőmben még 

szívesen horgászok. 
Ez számomra nagyon 
kikapcsoló és kellemes 
időtöltés, még ha a horogra 
nem is akad nagy hal. 

Milyen érzés „Év 
diákjának” lenni?

Nagyon jó érzés. A 
családban már előttem is 
volt, aki megnyerte ezt a 
címet, és nagyon örültem 
neki, hogy ez most nekem is 
sikerült. A pályázók közül 
én voltam az egyetlen fiú, 
így mikor megláttam a női 
biciklit, szinte biztos voltam 
benne, hogy nem én leszek 
a gazdája. Így hatalmas 
meglepetés volt, mikor 
az eredményhirdetésen 

meghallottam a nevem. 
Az „Év diákja” cím sarkallja a tanulókat, hogy jól 

teljesítsenek?
Szerintem igen, engem legalábbis sarkallt, hiszen adott 

egy tanulmányi átlag, melyet a pályázóknak teljesíteniük 
kell, így minél jobbra törekszünk. Valamint az sem utolsó, 
hogy valamilyen szempontból az iskolatársak között is 
népszerűnek kell lenni, hogy elnyerhessük a szavazatukat. 
Véleményem szerint okos dolog a végzősök között kiosztani 
ezt a díjat. Ezúton is szeretném megköszönni tanáraimnak 
és diáktársaimnak, hogy rám szavaztak!

A jövőben milyen elvárásaid vannak saját magadtól?
Elsősorban szeretném megállni a helyem az iskolában 

és a sportban, és a legjobb formámat nyújtani. Továbbá 
megvalósítani a magam elé kitűzött célokat.

Köszönöm, hogy válaszoltál kérdéseimre! A Rákóczi 
Lap nevében is szeretnék Neked gratulálni, és további sok 
sikert és szebbnél szebb eredményeket kívánni a jövőben 
tanulmányaidhoz és sporttevékenységedhez! 

 Tóth Kitti
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   A Rákóczi Néptáncegyüttes Szászcsáváson

A Rákóczi Néptáncegyüttes ifjúsági csoportja június végén Szászcsáváson vendégszerepelt Erdélyben.
A programot az NCA támogatta.                                                                                                 Fotók: Hőnyiné Nagy Erzsébet
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Néptáncos szaktábor Hargitafürdőn, Erdélyben
Idősebb néptáncosaink június végén Hargitafürdőn tábo-
roztak az NCA támogatásával.

Fotók: Hőnyiné Nagy Erzsébet

                                                                                                 Néptáncosok Hargitafürdőn
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  Díjazott, Nádudvari Krisztina

ÓVODA - BÖLCSŐDE

Nádudvari Krisztinával ültem le beszélgetni, hogy kicsit 
jobban megismerjük a kedves gondozónőt, aki Semmelweis-
nap alkalmából elismerésben részesült. Az oklevél szövege 
a következő:

1985. január 1. – én születtem Szolnokon, édesanyám 
Nádudvari Sándorné itt dolgozik a rendelőben Dr. Bodács 
Zsófia mellett, mint asszisztens, édesapám Nádudvari 
Sándor Szolnokon a mentő állomáson dolgozik, mint 
gépkocsivezető, van egy nővérem is ő a Corában dolgozik, 
mint cukrászati eladó. A párom pedig minőségellenőrként 
dolgozik az Agrohit nevű cégnél Általános iskolába ide jártam 
én is, majd a nyolcadik osztály elvégzése után Mezőtúrra, 
a Szegedi Kiss István református iskolába kerültem, négy 
évig kollégista voltam. Érettségi után Tiszaföldvárra 
jelentkeztem tovább ahol pedagógia és gyógypedagógiai 
asszisztensnek tanultam. Itt arra is kaptunk lehetőséget a két 
év alatt, hogy Homokon négy hónapig sérült gyerekekkel 
foglalkozhattunk, nekem ez nagyon tetszett. Ezt igazán 
csak azok tudják, akik ilyen gyerekekkel foglalkoznak. Az 
egy teljesen más világ. Mindig is érdekeltek a gyerekek, 
de az alatt a négy hónap alatt szerettem meg igazán a 
kisgyermekekkel való munkát. Az iskola elvégzése után 
kaptam egy álláslehetőséget itt az általános iskolában, mint 
gyógypedagógiai asszisztens, 2005 októberétől dolgoztam 
itt. Egy autista kisfiút fejlesztettem napi három órában, 
mint magántanulót Vencelné Anna gyógypedagógus 
segítségével. Nagyon szerettem csinálni, de határozott időre 
szólt a munkaszerződésem és sajnos a leépítések az iskolát 
is elérték, így másfél év múlva nem hosszabbították meg, 

helyette ajánlottak 
a bölcsödében egy 
gondozónői állást. 
Mielőtt döntöttem, 
m e g b e s z é l t e m 
az anyukámmal, 
ő is dolgozott 
gondozónőkén t 
így el tudta 
nekem mondani, 
hogy igazán mit 
is takar ez, mire 
s z á m í t h a t o k . 
Én korábban 
csak nagyobb 
g y e r e k e k k e l 
foglalkoztam, 0 -3 
éves korig egészen 
másfajta törődést 
igényelnek a 

gyerekek ezért volt bennem egy kis félelem, de bátran 
belevágtam. Beszéltem Horváth Ildikóval, hogy szeretném 
elfogadni az állásajánlatot. Így mint gyógypedagógiai 
asszisztenst fel is vettek gondozónőnek Ildikó azt kérte, 
hogy közben végezzem el a Tessedik Sámuel Főiskolán 
a csecsemő és kisgyermek nevelő és gondozó szakot. 
Ez egy két éves képzés volt levelező tagozaton, munka 
mellett azt is elkezdtem. 2007 augusztusában kerültem 
a bölcsödéhez, 2009 júniusban végeztem az iskolával és 
azóta, mint szakgondozónő dolgozom a bölcsödében. 

Mesélnél a gondozónői munkáról?
A nagyobbak után elég nehéz volt belerázódni a 

gondozónői feladatokba. Mindenki tudja, akinek pici 
gyermeke van, hogy milyen ez, elég felelősségteljes 
szakma, rettenetesen nagy figyelmet igényel. Fontos az 
elhivatottság, megtanulni azt, hogy kell egy pici gyerekkel 
foglalkozni. Húsz hetes kortól lehet a gyermekeket 
beíratni a bölcsödébe, nálunk a legfiatalabb baba nyolc 
hónapos volt. Számomra igazi élményt nyújtott a vele 
való foglalkozás látni hogyan tanul meg járni, beszélni, 
a fejlődésének a folyamatát. Mindez nagyszerű élmény 
főleg úgy, hogy én még csak most leszek anyuka, így 
előre tapasztalhattam ezeket, hogy valójában hogyan 
fejlődik egy gyermek. Ez nemcsak egy anya, hanem 
mindenki számára nagyon nagy élmény, hogy megláthatja 
azt, hogy alakul egy gyermek élete. Három éves korukig 
nagyon sokat fejlődnek a gyerekek, addig tanulnak meg 
a legtöbbet, a beszéd, a járás, a játéktevékenység ekkor 
sajátítódik el. Nagy örömet okoz nekem az, hogy ebben 
segíthetem őket. A szülői támogatás nagyon sokat jelent, 
nehéz úgy foglalkozni egy gyerekkel, ha a szülő nem 
mondja el, hogy ő mit tapasztal otthon. Meg kell lenni a 
megfelelő gondozónő-szülői kapcsolatnak. Fontos, hogy 

Semmelweis-nap alkalmából, megköszönve a 
Virágoskert Óvoda és Bölcsőde intézményében szívvel-
lélekkel végzett szakgondozói tevékenységét és azt, 
hogy gyermekszeretetével, empátiájával, törődésével 
második otthont biztosít a bölcsődés kicsiknek.

Fontos, hogy bízzunk egymásban…
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bízzunk egymásban. Egy szülőnek otthagyni a gyermekét 
a bölcsödében egy ismeretlen embernél, amikor születése 
pillanatától vele van, elég nagy tragédia, néha a szülőket 
jobban megviseli, mint a gyermeket. A gyerekeknek is 
rossz, őket is megviseli, nehéz a szülőtől elválni, de az ő 
életükben nagyon sokat számít a közösség. Volt olyan eset 
is, hogy az anyuka telefonált miután távozott, hogy minden 
rendben van-e. Ezért van az anyás beszoktatás, hogy a szülő 
belepillanthasson a gyermeknek a napi tevékenységébe, 
megadjuk a gyerekeknek az időt arra, hogy megszokja az 
elválást. Megtanulja azt, hogy neki most ott kell maradnia, 
mert anyának dolgoznia kell, de neki itt nagyon jó, játszik 
egész nap jól érzi magát. Hála Istennek nagyon jó a 
kapcsolatom a szülőkkel is. Miután a gyerekek óvodába 
kerülnek, van rá lehetőség, hogy figyelemmel kísérjük a 
sorsukat, szoktunk a szülőkkel beszélgetni, egy idő után 
az óvodában is meglátogatjuk őket, azt gondolom, hogy 
kicsit könnyebb helyzetben vannak a beilleszkedésnél, 
mint a többiek, hiszen társakkal, jó esetben barátokkal 
együtt kerülnek az óvodai csoportba. Nagyon szeretem a 
munkámat, nagyon sok élményt nyújt, már az is, hogy pici 
gyermekekkel foglalkozhatok nem is tudnám magam más 
szakmában elképzelni. Ezt a munkát, csak akkor lehet jól 
elvégezni, ha szereti az ember csinálni, nagyon fárasztó 
nem könnyű egy gyermekkel sem, nemhogy tizenhattal. 
De egyedül a gyerekek tudnak annyi élményt biztosítani, 
hogy ne unja meg az ember a munkáját. Nagyon fontos, 
hogy az ember szeresse amit csinál.

Vissza szeretnél menni dolgozni?
Igen, ha a kislányom megszületik, mert úgy néz ki, 

hogy kislány lesz, és kialakul közöttünk egy biztonságos 
kapcsolat, vissza szeretnék menni dolgozni, ő pedig majd 
jön velem. Július eleje óta otthon vagyok táppénzen, 
terhességi diabéteszem lett, így egy kicsivel jobban oda 
kellett figyelnem magunkra, diétáznom is kell, nehezen 
ment a hajolgatás is, fájt a derekam, így otthon maradtam. 
Nagyon meglepett az elismerés, egyáltalán nem számítottam 
rá, hiszen én még igazán nemrégen vagyok gondozónő. 
Mindenkinek nagyon szépen köszönöm. Mikor megkaptam 
a megívót, megígértették velem, hogy elmegyek, de nem 
mondták el a kolléganőim, hogy miért kell mindenképpen 
elmennem. Sok mindent köszönhetek a munkatársaimnak, 
az ő segítségük nélkül sokkal nehezebb lett volna a 
kezdés. Ha kérdeztem mindig szívesen elmagyaráztak 
mindent, ha valamit nem úgy csináltam ahogy elő van 
írva, megmutatták hogyan kell jól csinálni. Nagyon hálás 
vagyok nekik ezért. Ha nem segítettek volna ennyit, 
biztosan sokkal nehezebben ment volna a beilleszkedés. 
Nagyon sok köszönettel tartozom a szüleimnek is mindig 
mindenben támogattak és ott segítettek ahol csak tudtak. 
Horváth Ildikónak is köszönetet kell mondanom azért, 
amiért megadta nekem ezt a lehetőséget.

Kedves Krisztina köszönöm a beszélgetést, sok sikert és 
boldogságot kívánok neked, erőt és egészséget neked és a 
kisbabádnak is.

Nagy Tímea

                                                                                                       Díjazott,  Mondi Béláné

2010-ben a Pedagógusnap alkalmából az óvoda dolgozói Mondi Béláné 
Piroskának köszönték meg 

Először is szeretnék gratulálni az oklevélhez a Rákóczi lap szerkesztősége 
nevében, és természetesen az első kérdésem az, hogy hogyan is lett óvónő? 
Volt a családban hagyománya a pedagógus szakmának? 

A családunkban nem volt pedagógus, tulajdonképpen nálam is egy 

„Jó lenne már kicsit „kotlóskodni”a családban is”

„a Virágoskert Óvoda és Bölcsőde intézményében szívvel-lélekkel 
végzett óvodapedagógusi tevékenységét, s azt, hogy gyermekszeretetével, 
empátiájával és megújulásra képes szakmai tudásával sok száz kisgyermek 
felcseperedését segítette.”

véletlenen múlott, hogy éppen óvónő 
lettem. Érettségi után az egyik barátnőmmel 
munkát kerestünk, és egy újsághirdetésben 
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bukkantunk rá egy hirdetésre, amiben a szolnoki Vércse úti 
óvoda képesítés nélküli óvónői állást hirdetett. (A barátnőm 
is óvónő lett, de később kényszerből pályát módosított, 
akivel a kapcsolatunk sem szoros, csak ritkán beszélünk-
találkozunk.) Eleinte ösztönszerűen próbáltam közeledni a 
szakmához, aztán a következő évben, ’76 szeptemberében 
elkezdtem a szarvasi óvónőképzőt. Három évet Újfaluban 
dolgoztam, azóta viszont több mint húsz éve „hazaérkeztem” 
Rákóczifalvára.

Nagyon kíváncsi vagyok, hogy mit gondol arról, miben 
változott a mai óvodai nevelés szemlélete a rendszerváltás 
előttihez képest? 

Talán a legszembetűnőbb dolog, hogy manapság a 
biztonság a legfontosabb, amit nem könnyű megadni a 
kicsiknek a mai világban. Ami a szakmai feladatokat illeti, 
’89 előtt egy központi program szerint dolgoztunk, mely 
szentírás volt az óvónők számára, a rendszerváltás után 
pedig a helyi sajátosságok, igények is megfogalmazódhattak, 
melynek megformálásában, megfogalmazásába mi,  
óvodapedagógusok is beleszólhattunk és szólhatunk 
a mai napig is, hiszen a helyi nevelési programunk 
folyamatosan változik a törvényi előírások változásainak 
és a helyi igények függvényében. Létrehozhattunk 
vegyes csoportokat, és próbálkoztunk a játékba integrált 
tanulással, folyamatossággal, melynek lényege az, hogy 
ne szakadjon meg a játék folyamata, hiszen a legfontosabb 
tevékenysége a gyermeknek a játék. Erre az időszakra tehető 
a néphagyományok beépítése az óvodai hagyományok 
rendszerébe, mely az óvodai életet tette színesebbé. A helyi 
igényekhez is igazodva 2001-ben bevezettük az integrált 
nevelést (sajátos nevelési igényű gyermekek együttnevelése 
társaival), melyben gyógypedagógus segíti folyamatosan 
a munkánkat. Sokrétűbb lett a munkánk, hiszen a 
gyermeknevelésen túl más egyéb feladataink is vannak, 
ami számomra és a kolléganőim számára is fontos volt és 
fontos ma is. Izgalmasabb, mert együtt csináltuk, együtt 
alakítottunk, ezáltal egymást is jobban megismerve, így 
kovácsolódott össze egy „mag”, amely még most is megvan, 
és képes a folyamatos megújulásra.

Említette a helyi sajátosságokat, mondana konkrét 
példákat ezzel kapcsolatban? 

Szerencsére nagyon sok példával tudok büszkélkedni. 
Így például sok esetben voltunk határjáráson Horváth 
Feri bácsival. Szüreteltünk, paprikát szedtünk, diót 
vertünk családokkal, részt vettünk savanyúság vagy éppen 
madárkalács készítésében. A gyerekek nagyon élvezik, 
ha „idegen” jön hozzánk, és mesél nekik valamilyen 
tevékenységről, érdeklődőek és szívesen fogadják a vendéget, 
legyen az szülő, nagyszülő, civil szervezet egy tagja.

Helyi kötődések, gyökerek erősítése is helyi sajátosság, 
mely a Rákóczi-projektünkben bontakozik ki, amivel 
megmondom őszintén, mi, óvónők is ugyanolyan szívesen 
foglalkozunk, mint a gyerekek. Márciusban a csoportom 
Rákóczi-várrá változik, és mi kurucok vagyunk, felelevenítve 
az akkori emberek hétköznapi életét. 

Jelenleg milyen módszertan szerint dolgoznak? 

Az úgynevezett projektrendszerű 
tanulás a legmodernebb metódus az 
óvodapedagógiában, mi is e szerint 
dolgozunk. Ennek a lényege, hogy egy konkrét dolog (ez 
lehet bármi, pl. egy tevékenység: savanyúság eltevése, kert 
építés-szépítés, társasjáték készítése térben, kirándulás 
tervezése…) olyan jellemzőkkel bír, ami a gyermekek 
érdeklődésére, kíváncsiságára, felfedező kedvére, vállalkozó 
kedvére épít. A téma, a projekt feldolgozása tevékenységek 
sorozatából áll, amit a gyerekek a folyamatokon keresztül 
tapasztalnak meg, és nem úgy, hogy mi óvónők elmondjuk 
nekik. Mi csak szervezői és ugyanúgy partnerei vagyunk a 
gyermekeknek a megismerő tevékenységben. Igyekszünk 
a gyerekek kreativitására, fantáziájára építeni, minél 
játékosabb és változatosabb módon tanul meg valamit, annál 
élvezetesebb lesz a tanulás, és mélyebben is elraktározódik az 
információ a saját megtapasztalás során. Rengeteg kézműves 
tevékenységgel foglalkozunk, köztük igyekszünk a magyar 
néphagyományokkal is megismertetni a gyerekeket. 

Milyen a kapcsolat a szülőkkel és a város 
intézményeivel? 

Természetesen a szülőket is igyekszünk bevonni az óvoda 
„életébe”, és szerencsére nagyon jó tapasztalataink vannak, 
lelkesek, és igazán sokat segítenek abban, hogy a munkánk 
sikeres legyen, hiszen a család teljesíti be a gyermek nevelését. 
A város intézményeivel is nagyon jó a kapcsolatunk, sok 
helyen megfordulunk, nemrégen a madárbarát kör által 
szervezett vetélkedőn voltunk, de érdekes, hogy a legtöbbet 
az idősek otthonában „vendégeskedünk”, ott mindig nagy 
szeretettel várják és fogadják a gyerekeket. 

Az iskolával is jó a kapcsolatunk, a Gergely-járáskor a 
hagyományoknak megfelelően hozzánk is eljönnek, mi 
pedig apró adományokat, süteményt, kekszet adunk cserébe. 
Az iskolakóstolgatásnál mi megyünk hozzájuk, és aktív 
részese lehetünk a bemutató óráknak. Ennek is köszönhető, 
hogy a gyerekek általában kíváncsian, és nem félve várják 
az iskolát.      

Sokat szidjuk az „átkost” főleg a rendszer elnyomó 
jellege miatt, de az én véleményem az, hogy a gyerekek 
számára nem volt olyan szörnyű ez a totalitárius rendszer, 
mint a felnőtteknek. Szerintem az akkor íródott mesék, az 
akkor készült filmek, mesejátékok, tévésorozatok messze 
felülmúlják a maiak minőségét. Az óvoda intézménye vajon 
megőrzött-e valamit az akkori óvodából, a modern szemlélet 
épít-e arra, ami jó volt az akkori pedagógiában?    

Azt kell, hogy mondjam, hogy igen. A modern 
óvodapedagógia is megőrizte azokat az értékeket, amelyek 
nélkül nem óvoda egy óvoda, vagyis nem söpört el 
mindent, csak mert történt egy rendszerváltozás. Most csak 
a külsőségeket említeném, van babaszobánk, építősarok, 
a hagyományos játékokat is nagyon szeretik a gyerekek. 
Azt gondolom, az új szemlélet mindenképpen a gyerekek 
javát szolgálja, hiszen a világ is változik, ehhez nekünk is 
alkalmazkodni kell, ehhez kellenek a modernebb eszközök, 
pedagógiai módszerek. A mai játékok között sokkal több 
az úgynevezett fejlesztő játék, amivel gondolkodni tudnak 
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a gyerekek, és komplexebb módon képesek elsajátítani a 
tanulás művészetét.   

Hogy egy konkrét példát mondjak a régi és a mai 
módszertan ötvözésére: egy héten keresztül minden nap 
ugyanazt a mesét olvassuk a gyerekeknek, majd meseolvasás 
után bábozás, dramatikus játék formájában egy hétig 
„dolgozzuk fel” közösen a gyerekek élményeit, érzelmeit. 

Sok kisgyermeket látott itt felcseperedni Rákóczifalván, de 
ideje, hogy egy kicsit a saját családjáról is beszéljünk….

Mi a férjemmel a mai fiatalokhoz képest korábban kezdtük 
az önálló életet. Húsz éves voltam, amikor összeházasodtunk, 
majd egy év múlva megszületett Viktor, a fiam, aki szintén 
itt találta meg az életcélját Rákóczifalván, aminek legbelül 
nagyon örülök. A lányunk, Ottília jelenleg a Szolnoki 
Főiskola hallgatója, idegenforgalom szakon tanul, és most 
a Balatonon dolgozik, valószínűleg ő a fiammal ellentétben 
máshol fog élni…. A férjem rokkantnyugdíjas, aki még 
szintén dolgozik. Én azért kezdem úgy érezni, hogy jó lenne 
már kicsit „kotlóskodni”nem csak a csoportomban, hanem a 
családban is, …..várjuk az unokákat. 

Remélhetőleg Viktor is olvassa majd az újságot… 
Amíg azonban az unokák megérkeznek, ki kell használni a 
szabadidőt…. 

Szívesen olvasok és kézimunkázok, és egy éve majdnem 
minden nap gyalogolok is egy barátnőmmel: amellett, hogy 
testileg karban tart, a gondokat is maga mögött tudja hagyni 

az ember, és közben egy kis női pletykálkodásra is alkalmat 
ad. A természetet is nagyon szeretem, főleg a napfény 
nyűgöz le, ha valahol szépek a fények, képes vagyok ott 
„ragadni”, és csak csodálni a látványt….Az óvodában sokat 
fényképezek, lehet, hogy egyszer megpróbálom a kedvenc 
fényeimet is megörökíteni, de egyelőre még gondolatban 
„festem le” őket.    

Hegedűs Linda 
Az alábbi levélváltás az interjú elkészítése után történt, és 

arra gondoltam, megosztom az olvasókkal: 
Kedves Linda!
Mellékelten megküldöm a kijavított változatot, néhány 

helyen pontosítottam. Jó lett a cikk, köszönöm! Egy sztorit 
gyorsan elmesélnék. A Balatonon este sétáltunk naplemente 
környékén, és az Ön javaslatát követve, elvittem a 
fényképezőgépet és bőszen fotóztam a fényviszonyokat. Nem 
vettem észre, hogy a járda hibás volt, és a lábam megakadt, 
dőltem, mint a zsák előre, közben eszembe vágódott, ha így 
esem el, akkor összetöröm a fényképezőgépet, volt időm 
változtatni az esés szögén, leginkább térden landoltam, 
nadrágom elszakadt, térdem vérzett. Első mondatom az volt, 
talán most kellene abbahagynom a természetfotózást, mert ez 
lehet egy égi jel.

Köszönettel: Piroska
Kedves Piroska!
Ne hagyja abba a fotózást, csak másik cipőt vegyen fel!
Üdvözlettel: Linda 

ÓVODA

 A nyári szünidejüket töltő általános-, közép- vagy 
felsőfokú oktatási intézményekben tanuló  fiatalokat célozza 
meg az az ifjúsági fotópályázat, amelyet közösen hirdet 
meg a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Önkormányzat és 
Szolnok Megyei Jogú Város Önkormányzata 2010. június 
15 – augusztus 6. között. 

A pályázat célja  elsősorban a 10-25  év között fiatalok 
megszólítása annak érdekében, hogy  a hagyományostól 
eltérő módon – fényképen keresztül – bemutathassák 
egyéni látásmódjukat, érvényre juttathassák kreativitásukat 
és tehetségüket egy meghatározott, ám tág határok között 
mozgó témában:   „mit tudok vagy mit akarok megmutatni 
egy kattintással?”.

A pályázat további célja a fiatal korosztály bevonása 
annak kommunikálásába, hogyan látják saját életüket, 
hogyan gondolkodnak a Jász-Nagykun-Szolnok megyében 
élő fiatalok.

A fotópályázat  két korosztályban kerül meghirdetésre: 

a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Önkormányzat 
és Szolnok Megyei Jogú Város Önkormányzata által kö-

zösen meghirdetésre kerülő ifjúsági fotópályázatról

- 10-18 év közötti, valamint 
- 19-25 év között korosztályban. 
Minden kategória 1-3. helyezettje értékes díjazásban 

részesül. A szakértőkből álló zsűri által kiválasztásra 
kerülő pályamunkákból kiállítás nyílik a Megyeházán 
2010. augusztus 19-én a megyei közgyűlés ünnepi ülésének 
napján.  

 Bővebb információ megtalálható már 2010. június 
15-től a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Önkormányzat 
honlapján a www.jnszm.hu, valamint Szolnok Megyei 
Jogú Város honlapján a www.szolnok.hu oldalon. 

Szolnok, 2010. július 2.
                                                                                                 

Dr. Hanga Valéria
                         PR és megyei sajtóreferens

                                JNSZ megyei Önk. Hivatala5000 
Szolnok, Kossuth L. út. 2.

                                                                                                                               Fotopályázat
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  Könyvtár

KÖNYVTÁR

KÖNNYED OLVASMÁNYOK,
Susan Elizabeth Phillips: Se veled, se nélküled
Bobby Tom Denton futballista playboyt egy komoly 

térdsérülés visszavonulásra kényszerítette. Booby Tom 
nem igazán tudja mit kezdjen megváltozott életével. 
Éppen a barátaival bulizik, amikor  a szürke kisegér Gracie  
megérkezik a házához. Tom úgy dönt, hogy a szürke 
kisegérből vadmacskát nevel. Ám semmi sem veszélyesebb 
egy angyali természetű vadmacskánál…

Nora Roberts: Megigézve
Egyre kuszább életéből Oregon vad erdőségeinek mélyére 

menekül Rowan. Nem csak a ház körül ólálkodó titokzatos 
farka nyűgözi le, hanem Liam, a szomszéd is. Liam majd 
eleped a lány iránti vágytól, de kénytelen távolságtartóan 
viselkedni vele. Mikor fény derül az okra Rowan  
legszívesebben elmenekülnie.

Nicholas Sparks: Az utolsó dal
Az író legújabb könyve egyszerre két ember megható 

történetét hozza közel hozzánk: egy lányét és egy apáét. A 
megrázó történetet baljós sejtelmek és közössé váló álmok 
alakítják.

LETEHETETLEN REGÉNYEK ,
Stephenie Meyer: Hajnalhasadás
Az Alkonyat-saga legújabb döbbenetes, türelmetlenül 

várt kötetében, a Hajnalhasadásban végre fény derül ennek 
a lenyűgöző romantikus történetnek minden tikára és 
rejtélyére.

Barbara Wood: Haragos istenek
Az Egyiptom varázslatos tájain játszódó regényben sosincs 

vége a fordulatnak, elválaszthatatlan egymástól történelem 

 2010. februárjában a szolnoki Hild Viktor Városi 
Könyvtárból érkezett az elektronikus levél, amelyben 
örömmel értesítettek bennünket, hogy nyert az Olvasással 
a jövőért a Szolnoki kistérség könyvtáraiban c.  pályázat. 
A pályázat konzorciumi szinten valósul meg az alábbi 
településekkel: Szolnok, Besenyszög, Kőtelek, Martfű, 
Nagykörű, Zagyvarékas. 

Az elnyert összeg konzorciumi szinten: 80.630.098 Ft, 
ebből a rákóczifalvai könyvtár 4.988.888 Ft.

   Az alapvető cél: az olvasáskultúra fejlesztése, a könyvtári 
szolgáltatások népszerűsítése, új társadalmi csoportok 
bevonását célzó helyi programok, kampányok kialakítása 
illetve lebonyolítása különös tekintettel az iskoláskorúakra, 
a hátrányos helyzetűekre.

Milyen programokat szervezünk? 
• Meseszőnyeg címmel havonta egy alkalommal 

foglalkozásokat tartunk az óvodásoknak.
• Felfedezem a könyvtár keretében iskolai osztályokat 

fogadunk könyv- és könyvtárhasználati órára.

MEGNYERTÜK!  MEGNYERTÜK!  MEGNYERTÜK!
• Szervezünk könyvtártörténeti- és helyismereti 

vetélkedőt. 
• Hirdetünk olvasópályázatokat az általános iskolásoknak.
• Kortárs írók, költők meghívása.
• A hátrányos helyzetű csoportoknak előadássorozatot 

szervezünk.
• Fórumra hívjuk a fogyatékkal élő embereket.
A pályázat  megvalósítását segíti: a Virágoskert Óvoda 

és Bölcsőde, az ÁMK II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola 
és AMI, a RÁTE, a  Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása 
Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató Központ.

A pályázat  lehetővé teszi a  könyvtári bútorok  – asztal, 
szék, polc- cseréjét is.

TÁMOP-3.2.4-08/1 „Tudásdepó-Expressz”- A könyvtári 
hálózat nem formális és informális képzési szerepének 
erősítése az élethosszig tartó tanulás érdekében című pályázat 
az Európai Unió támogatásával, az Európai Szociális Alap 
társfinanszírozásával valósul meg.

Hellenpach Rozália

  Ajánló
és legenda, misztikum és valóság.

Maggie Stiefvater: Borzongás
Grace nem tud élni egy sárga szemű farkas borzongató 

közelsége nélkül. Sam két életet él: a nyárban és a télben. 
Aztán Grace találkozik egy sárga szemű fiúval, aki olyan 
ismerős, hogy eláll a lélegzete. Az ő farkasa! Csak ő lehet. 
De a tél itt van a nyakunkon…

MESÉS KÖNYVEK
Thomas a gőzmozdony
Ebből a könyvből megtudhatod, hogyan készül egy 

gőzmozdony, hogyan kell vezetni és karbantartani.
Bartos Erika: Bogyó és Babóca zenél
Tücsöknek összetörik a hegedűje. Bogyó és Babócs 

gondoskodik róla, hogy ne maradjon hangszer nélkül.
Bosnyák Viktória: Amikor kivirágzott a fánk fánk
Látogass el Magyarórafalvára! De vigyázz! Itt 

garázdálkodik a szófaló faló. Aki mindent bekebelez, ami 
többértelmű. Találkozhatsz még a konyhatündérrel, az 
emberkerülő gazemberrel és sok más fura alakkal.

ÉS EGYÉB MŰVEK széles választékával várjuk a 
gyermek- és felnőtt olvasókat.

A könyvtár a nyári időszakban is folyamatos nyitva tartás 
mellett biztosítja, hogy az olvasni vágyók hozzájussanak a 
kedvenc, keresett könyveikhez.

Kölcsönzési idő: hétfő.14.00-18.00, kedd, szerda, csütör-
tök, péntek:10.00-12.00 és 13.00-18.00
Telefon: 56/441-025
E-mail: K7609@koznet.hu

Hellenpach Rozália
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SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÁS

Ha lassan is, de megérkezett a jó idő. Gondolom, 
mindenki nagyon várta már a nyarat. Hiszen ez az évszak 
az, ami általában mindenki kedvence. Nemcsak a meleg idő 
miatt, hanem azért, mert ilyenkor a virágba borult természet, 
a virágok illata, a madarak gyönyörű trillázása mindenkinek 
nagy örömet nyújt, boldogsággal tölti be „tavaszi széltől 
fázó szívünket”. A verőfényes napsütést, a jó levegőt 
kihasználva, egyre többször ültek ki a hűs lombú fák alá 
a lakók, és ott a jó levegőn beszélgettek, meséltek a régi 
időkről. Megbeszélték a szeszélyes időjárás hatásait, ilyen 
időben milyen lesz a termés, mit látni, hallani a TV-ben, mi 
lesz, hogy lesz ezután, mert sok mindent megbeszélnek az 
őket meglátogató családtagjaikkal, rokonokkal. Akit pedig 
hétvégén, vagy hosszabb időre (szabadságra) hazavisznek 
a gyerekei, sokat mesélnek arról, milyen lett az utca, ahol 

Péter-Pál hónapja az Idősek Otthonában

Tavaszutó, nyárelő,
meggyet érlelő,
mézillatú napsugár,
bújj elő!

Tavaszutó, nyárelő,
mézet pergető,
búza sárga napsugár,
bújj elő!

Tavaszutó, nyárelő,
búzát érlelő,
barna bőrű napsugár,
bújj elő!

Tavaszutó, nyárelő,
bőrünk perzselő,
júniusi napsugár,
bújj elő!

laktak, kik most a szomszédok, milyen változások történtek 
mióta nem voltak „odahaza”. A jó levegőn ülve megnézték 
hogyan ültették el a virágokat a dolgozók, elmesélték, kinek 
milyen virág virágzott a virágoskertjében, melyik virágot 
vitte a temetőbe, vagy tette a vázába. Úgy gondolnánk ezek 
nem is fontos dolgok, nekünk, de nagy dolgok ezek, az idős 
emberek számára. Gondolkodásuk meglassult, feledékenyek, 
nem olvasnak, nem főznek, hisz az Otthonban megcsinálnak 
mindent helyettük, nekik a „pihenés a dolguk”. Ezért fontos 
számukra a reggeli torna, a mindennapi séta, a családtagok, 
ismerősök látogatása, a beszélgetés, a közös programok, a 
közös névnapi köszöntések, a születésnapok megünneplése, 
amit a családdal közösen az idős lakót meglepve szervezünk 
meg. Így volt ez ebben a hónapban is. Mari Lászlóné Irénke 
néni ebben a hónapban lépett a 80-asok táborába. A gyönyörű 
virágcsokor, a családtól kapott torta és a köszöntő gondolatok 
meglepetést okoztak számára. Boldog születésnapot! utólag 
is. De más is történt. Intézményünk munkatársai az Újszászi 
Zagyvaparti Idősek Otthonának 50. születésnapját köszöntő 
ünnepségen, emléktábla avatáson vettek részt. Ezúton 
is gratulálunk a Zagyvaparti Idősek Otthona lakóinak, 
dolgozóinak jó egészséget kívánunk mindannyiójuknak. 
Egy ápolónő és a mentálhigiénés- és foglalkoztatás szervező 
munkatársunk Szakmai napon vettek részt,- szintén Újszászon 
-, melynek témája: 

- Az ápolási osztály munkájának tapasztalatai, kiemelten a 
demens betegek ápolása, gondozása

- Foglalkoztatás az idősek otthonában
- Az időskori diabetesz kezelésének alapjai az étrend 

szempontjából
Munkatársaink a szakmai műhelyeken elhangzott 

információkkal gazdagodva, saját tapasztalataikat átadva 
tértek haza, hogy a kollégáknak is elmondhassák, amit láttak, 
hallottak. Köszönjük a lehetőséget. Jön a nyári szabadságok 
ideje, de azért igyekszünk kellemes időtöltést szervezni 
lakóinknak. Jó pihenést, kellemes kikapcsolódást kívánunk 
minden dolgozónak, minden olvasónak.

Bné

A júniusi változékony időjárás megviselte az emberek, 
különösen idősek szervezetét. Nagyon nagy probléma, 
hogy kevés folyadékot fogyasztanak. Éppen ezért, sokat 
beszélgettünk a folyadékfogyasztás fontosságáról, miszerint 
a napi folyadékszükséglet 2-3 liter. Június 23-án fürdőzést 
iktattunk be, ellátogattunk Martfűre, az új Thermál strandra. 
Mindenki nagyon várta már ezt a napot, hetekkel előtte 
arról beszélgettünk, mire kell vigyázni, milyen balesetek 
fordulhatnak elő a medencék környékén, a vízben. Az 
égiek is meghallgatták kérésünket, ezen a napon már nem 
esett az eső, nem hűlt le a levegő, kisütött a nap. Tizenkét 

                                                                                            Idősek klubjának hírei - június

vidám idős ember, klubtag érkezése után az úszómesterek 
készségesen felvilágosítottak bennünket a gyógyvíz 
összetételéről, a betegségekre gyakorolt hatásukról, kinek 
mire kell nagyon odafigyelni, meddig tartózkodhat a vízben. 
Mindenki jól érezte magát, segítettek egymásnak, figyeltek 
egymásra. Vidám hangulatban érkeztünk haza, és meséltük 
élményeinket az otthonmaradóknak. Ugye megyünk 
legközelebb is? Kérdezték többen. Köszönjük intézményünk 
igazgatónőjének, Holoveczné Sípos Erikának, hogy lehetőséget 
kaptunk az utazásra, valamint köszönet illeti a gépkocsivezetők 
munkáját is.                                       Komárominé gondozónő

                               Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató Központ  intézményegységei 
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 A Lovas Szakosztály tagjai júniusban két fogathajtó 
versenyen vettek részt. Az első 2010. június 13-án 
Kengyelen került megrendezésre, ahol Dengi Zoltán, ifj. 
Dengi Zoltán, Mari Ervin, Mészáros Zoltán, ifj. Nagy András 
és Kiss Balázs mérte össze tudását a versenyen megjelent 
fogathajtókkal. A Léderer Károly tiszteletére rendezett 
emlékversenyen összesen 54 fogat állt rajthoz, pónifogatok, 
egyesfogatok, és kettesfogatok kategóriában, akadály- 
és vadászhajtás versenyszámban. Az amatőr fogathajtó 
versenyen a levezető bírói feladatokat Tóth Ferenc látta el, és 
a pályát is ő építette. Kengyelre mindig szívesen megyünk, 
hiszen a közeli település lakói nagy szeretettel, fogadják 
az oda érkező versenyzőket. Megyei szinten is páratlan a 
kengyeliek érdeklődése a fogathajtás iránt. Talán a gyönyörű 
időnek is szerepe volt benne, de gyorsan megtelt a nézőtér és 
egy rendkívül jó hangulatú „falunap” résztvevői lehettünk. 
Számomra külön öröm, hogy hosszú szünet után ismét a 
versenypályákon száguld Mari Ervin és ifj. Nagy András 
párosa, tőlük mindig számíthatunk valami izgalmasra. 
Sajnálatos módon a Dengi fogatnak nem volt szerencséje, 
a hepehupás pálya és a sebes iram következtében eltört a 

Töretlen lelkesedéssel...  /lovasok/

kereke így a csapat kölcsön hintóval fejezte be a versenyt. 
Számunkra a nap legeredményesebb versenyzője Kiss 
Balázs volt, aki egyesfogattal vett részt a megmérettetésen, 
mint a Törökszentmiklósi Mezőgazdasági ZRT. versenyzője 
akadályhajtásban és vadászhajtásban is a II. helyen végzett. 

2010. június 26- án Kisújszálláson már nem volt ekkora 
szerencsénk az idővel, de a versenyzőket az egész napos eső 
sem állíthatta meg. A Kisújszállási Fogathajtó Egyesület idén 
második alkalommal ajánlotta Ponyokai Bálint emlékének 
éves fogathajtó versenyét. Ponyokai Bálint halála nagy 
vesztesége volt a megyei lovas életnek. Az eseményen a 
rákóczifalvai fogathajtók közül, Dengi Zoltán, ifj. Dengi 
Zoltán, Mari Ervin, ifj. Nagy András és Kiss Balázs vett részt. 
A kétfordulós akadályhajtáson pónifogatok, egyesfogatok, és 
kettesfogatok indulhattak. A háromtagú versenybíróság élén 
Tóth Ferenc állt, a versenypályát pedig Katona Béla építette. 
Mi igazán eredményes napot tudhattunk magunk mögött 
hiszen kettesfogat kategóriában Mari Ervin a II. helyezettnek 
járó serleget hozhatta haza, az egyesfogatok között pedig 
Kiss Balázsé lett az első hely. 

 Nagy Tímea

RÁTE

A RÁTE (Rászorulókat Támogatók Egyesülete) a 
Szegénység és Kirekesztettség Ellenes Év alkalmából egy 
négy előadásból álló program szervezésébe fogott, melynek 
második rendezvényére 2010. június 30-án, 17 órakor, a 
Varsány Közösségi Házban került sor. 

Az est vendége Dr. Túróczi Imre, a Szolnoki Főiskola 
tanára volt, aki „A szegénység csapdái, - avagy nincs 
drágább dolog, mint a szükség szülte kényszer” címmel 
tartott előadást. 

Az előadás első felében a szegénységgel kapcsolatos 
alapvető fogalmakról esett szó, és arról, hogy ki tekinthető 
szegénynek, milyen tényezők, események vezethetnek 
ahhoz, hogy valaki bekerül a szegénység csapdájába. 

A médiából pontosan tudjuk, hogy ma Magyarországon 
talán a hitelfelvétellel kapcsolatos problémák a legsúlyosabbak 

Örömmel készülünk a következő előadásra
azok közül, amelyek nagyon sok ember életét befolyásolják, 
sajnos negatív irányban. 

Az előadó rendkívül élvezetes, humorral fűszerezett, 
és ami a legfontosabb, közérthető formában hívta fel a 
figyelmet arra, hogy a különböző hitelfelvételeknek számos 
olyan momentuma van, amelyek súlyos következményeket 
vonhatnak maguk után. A hitel természetesen nem az ördögtől 
való, hiszen a gazdaság működéséhez szükség van rá, de 
arra is szükség van, hogy a kormányzat valamilyen szinten 
kordában tartsa a bankok hitelpolitikáját, és vigyázzon arra, 
hogy az emberek ne adósodhassanak el. Sajnos az utóbbi 
években a kormányzat bizonyos gazdasági okokból nem 
fordított erre gondot, aminek következménye a rengeteg 
végsőkig eladósodott állampolgár. 

Az előadás után nemcsak kérdések hangzottak el, hanem 

CIVILEK
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CIVILEK
egy párbeszéd is kialakult az előadó és a közönség között, 
amelyek nem csak országos, hanem helyi kérdéseket is 
érintettek. Az előadó kérdésekre válaszolva elmondta, 
hogy látja az esélyt arra, hogy a kormány okos, megfontolt 
intézkedésekkel jobb helyzetbe hozza a magyar gazdaságot.      

E cikk keretei nem adnak elég lehetőséget arra, hogy 
részletesen írjunk arról, hogy pl. mire figyeljünk egy 
hitel felvételekor, de ha valaki szeretné az előadást utólag 
meghallgatni, megteheti a Rákóczi Hírmondóban (FM 89,90). 

A szervezők bíznak benne, hogy az este a színvonalas 
előadáson túl még mást is tudott adni a jelenlevőknek: egy jó 
hangulatú estét, egy kis odafigyelést egymásra. Sokan, akik 
nehéz helyzetben vannak, elkeserednek, befelé fordulnak, 

szégyellik a nehézségeiket. Nekik szól az üzenet, hogy 
jöjjenek el hozzánk, figyeljék a tevékenységünket, segítsenek 
nekünk abban, hogy miben tudunk mi segíteni. 

Az anonimitás megőrzése érdekében mostantól egy e-mail 
címen is várjuk a megkereséseket, ötleteket, észrevételeket, 
és azok jelentkezését is, akik szintén segíteni szeretnének 
valamilyen formában: rate_rakoczifalva@hotmail.com

A szervezőknek sok pozitív élményt adott az érdeklődés 
és a visszajelzések, így örömmel készülünk a következő 
előadásra, melynek időpontjáról később adunk hírt.  

Kérjük, figyeljék a kiírást a „kisházban”, az Indigó KFT 
Rákóczi úti telephelyén. 

Hegedű Linda  

Őseink, elődeink korában - aratás idején - jellemző 
népi étkezési szokás volt a tarisznyában hordott kenyér, 
szalonna, hagyma, s mindezek mellé kis kupica pálinka. Ezt 
neveztük mi el aratófalatoknak, innen kapta nevét a Kuruc 
Hagyományőrző Egyesület első nagyszabású rendezvénye 
az Aratófalatok Ünnepe.

Az esemény már többéves múltra tekinthet vissza, hiszen 
2000-ben tehát Aratófalatok Ünnepe névvel hirdettük meg 
kezdeményezésünket Rákóczifalván. Az ezt követő években 
egyre több és több amatőr művészeti csoport, hagyományainkat 

   Hagyományőrzés
Hagyományfesztivál – XI. Aratófalatok Ünnepe
Rákóczifalva, 2010. július 03.

ápoló szervezet jelezte - 
határainkon belülről és 
kívülről egyaránt - részvételi 
szándékát ünnepünkre, 
ezért az elnevezést 
Hagyományfesztivál címmel 
egészítettük ki.

A kenyér és a Rákóczi-szabadságharc megünneplése kuruc 
kori környezetben, jelmezekben, a kort idéző programokkal, 
ahonnan nem hiányozhatnak a kézművesek, népművészek, 
lovasok jelenléte sem. Az események egy képzeletbeli kuruc 
táborban zajlanak, melynek egyes tárgyi elemei nádból, 
vesszőből, fából, kukoricaszárból stb. készültek. A program 
gerincét az országos és nemzetközi kenyérsütő verseny 
alkotja, melyhez szorosan illeszkedik a kenyér- és pékipari 
termékek kiállítása, kóstolója, az aratáshoz és a kenyérsütéshez 
kapcsolódó népi hagyományok felidézése, kézműves 
bemutatók és a kenyérárverés. További kínálat a kuruc kori 
látványkonyha és az aratófalatok kínálása a rendezvény ideje 
alatt. A színpadon amatőr művészeti csoportok kulturális 
programokkal szórakoztatják folyamatosan a közönséget. 
A fiatalokat hagyományőrző népi játékok, kézművesek 
bemutatói várják. A rendezvényben szerepel a résztvevők 
ünnepélyes, kosztümös felvonulása is.

II. Rákóczi Ferenc nemzetközileg elismert, nagy 
tekintélyű személyisége a magyar történelemnek. A 
világ számos helyén őrzik emlékét, ápolják korának 
hagyományait. Nagyon sok nemzetközi kapcsolatunk 
köszönhető hírnevének. Őket is invitáljuk találkozónkra, 
mely magában foglalja és feleleveníti a kuruc kor kulturális 
és történelmi eseményeit amatőr művészeti előadások 
segítségével. Kézműves, népművészeti és történelmi 
bemutatókkal, hagyományainkat felidéző produkciókkal 
toborozza, összegyűjti a kuruc kor kulturális értékeit és a 
közönség számára bemutatja azt.

A korábbi években a rendezvényhez tartozott a 
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CIVILEK

Népművészeti Filmszemle és Hagyományfesztivál konferencia 
is. Ezeket a programokat az idei és az előző évben anyagi 
nehézségek miatt nem tudtuk megvalósítani, de terveinkben 
nem mondunk le a későbbiekben való újbóli megszervezésükről. 
A konferencia témája: közös érdekeltségeink - párbeszéd a 
hagyományok, a turizmus és a gazdaság kapcsolatáról. Terveink 
szerint neves külföldi és elismert hazai gazdasági szakemberek, 
önkormányzati vezetők, turisztikai szakértők tartanak előadást 
hagyományaink jelentőségéről. Nemzetközi példák, ötletek 
segíthetik e térség fejlődését és új utakat, lehetőségeket 
villanthatnak fel mind a turizmus, mind a térség gazdasági 
lehetőségeiben. Célunk, hogy a továbbiakban a konferencia 
olyan fórummá váljon, ahol különböző vallású, nézetű, identitású 
emberek közös gondolkodás révén jutnak konszenzusra. Olyan 
egységet és erőt képvisel mindez, amely reményeink szerint 
méltán tekinthető a régió kiemelkedő kulturális eseményének. 
Nemzetközi és hazai tapasztalatok tükrében kérdés az, hogy 
hogyan tudjuk hasznosítani meglévő hagyományainkat, nemzeti 
sajátosságainkat és értékeinket?

Most már tehát elmondhatjuk, hogy Rákóczifalván 
tradicionális esemény az Aratófalatok Ünnepe, hiszen ez évben 
a tizenegyedik alkalommal szerveztük meg a rendezvényt. Az 
esemény a kenyérsütő versennyel kezdődött, majd a kézműves 
vásár és a főzőverseny résztvevői álltak munkába. Lovas 
és gyalogos jelmezes felvonulás, majd színpadi kulturális 
programok következtek. Nem hiányozhatott a hagyományos 
kenyérárverés sem.

A rendezvényen részt vett és a megnyitó ünnepségen 
köszöntötte a résztvevőket Jánosiné dr. Bene Ildikó országgyűlési 
képviselő asszony, Kiss János úr a Jász-Nagykun-Szolnok 
Megyei Közgyűlés társadalmi alelnöke és Kármán István úr, 
Rákóczifalva alpolgármestere.

A program keretében a főzőversenyt az Abrakoltató Kft. nyerte. 
A kenyérsütők között a helyben sütött termékek kategóriájában 
Pintér Gergő (SZOLSÜT Rt.), a hozott termékek kategóriájában 
szintén Pintér Gergő (SZOLSÜT Rt.), a díszmunka kategóriában 
Farkas Istvánné (Cipóház Kft.), míg a kalács és sütemény 
kategóriában Szécsi Jánosné (Szolnok) ért el első helyezést.

A lelkes közönség hálás volt a versenyzőknek és a fellépőknek, 
s azt hiszem, hogy mindenki jól érezhette magát. Köszönetünket 
fejezzük ki a rendezvény sikeres megvalósításában való 
közreműködésért minden kedves támogatónknak, segítőnknek 
és civil társainknak.

Kuruc Hagyományőrző Egyesület      Terenyei Attila elnök
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                                                                                                                          Pletykákról... 

JOGI ROVAT

A mai írásom alapját nem konkrét jogi probléma adja, de 
mégis úgy érzem beszélnünk kell róla. Mert beszélünk róla, 
mert szóba kerül, mert olykor még le is írjuk (jellemzően név 
nélkül, a manapság oly divatos internetes fórumokon). 

A szóbeszédről szeretnék írni. Nevezhetném pletykának 
is, de nem teszem. Azért. Nevezhetném rosszindulatú, vagy 
indulatnélküli jól(?) értesültségnek, vagy egyszerűen olykor 
a butaság írott vagy szóban történő megjelenésének. De 
maradjunk a szóbeszédnél. Mint tudjuk a szavaknak súlya 
van, olykor jelentős súlya. Ezt nyilván mindenki tudja, aki 
már tapasztalta akár fogadóként, akár adóként. És a kimondott 
(leírt) szavak olykor ütősek, meggondolatlanok, de jellemzően 
visszavonhatatlanok. 

Így látta ezt a törvényalkotó is, amikor a Büntető 
Törvénykönyvben (1978. évi IV. törvény) büntetni rendelte a 
rágalmazást, becsületsértést. A szavaknak, tetteknek súlya van.

A Büntető Törvénykönyv 179. §-a az alábbiak szerint 
fogalmazza meg a rágalmazás törvényi tényállását: „Aki 
valakiről, más előtt, a becsület csorbítására alkalmas tényt állít 
vagy híresztel, vagy ilyen tényre közvetlenül utaló kifejezést 
használ”. Súlyosabban minősíti a jogalkotó azt, aki a rágalmazás 
ezen tényállását aljas indokból vagy célból, nagy nyilvánosság 
előtt, vagy jelentős érdeksérelmet okozva követi el. Ezen három 
feltétel külön-külön is megállapítható és büntetendő. 

A becsületsértés törvényi tényállása ezen jogszabályi rendelkezés 
alapján kerül megfogalmazásra, nevezetesen ezen § rendelkezéseinek 
esetén kívül „mással szemben a sértett munkakörének ellátásával, 
közmegbízatásának teljesítésével vagy közérdekű tevékenységével 
összefüggésben, vagy nagy nyilvánosság előtt a becsület csorbítására 
alkalmas kifejezést használ, vagy egyéb ilyen cselekményt követ el”. 
Ugyanitt már büntetni rendeli a jogalkotó azt is, aki a becsületsértést 
tettlegesen követi el. 

Mit is jelent a két bűncselekmény törvényi tényállása? 
A rágalmazás esetén büntetendő az a kijelentés, nyilatkozat, 

amelynek tartalma alkalmas lehet a sértett – akinek személyére 
utalva történik a tényállítás vagy a tényhíresztelés - becsületének 
csorbítására. Vagyis a védendő jogi tárgy, az emberi becsület. 
Ez egyrészt a társadalmi megbecsülést, másrészt az emberi 
méltóságot, vagyis az egyén tulajdonságairól, magatartásáról, 
személy érdekeiről kialakított társadalmi értékítélet jelenti. 
Ezentúl fontos kiemelni, hogy a becsület csorbítására való 
alkalmasságot a társadalomban kialakult általános értékelés 
alapján kell megítélni, nem a sértett egyéni megítélése alapján. 

Mit is jelent a tényállítás és mit a tény híresztelése? 
Tényállításnak az tekinthető, ha az elkövető személyes tudomáson, 
meggyőződésen alapulóan, avagy ilyen látszatot keltve közöl 
másokkal tényeket. A tényállítás feltétele, hogy a sértett 
magatartását a becsület csorbítására alkalmas módon és egyedileg 
felismerhetően határozza meg. Tény híresztelésének azok a 
cselekmények tekintendők, amelyek a mások tényállításának, 
közlésének a továbbításában nyilvánulnak meg. A híresztelés 
nemcsak állító, hanem kérdő formában, akár feltételes módban 
is megvalósulhat. És nézzük a harmadik elkövetési magatartást, 
a tényre közvetlenül utaló kifejezés használata valósul meg 

minden esetben, amikor az elkövető nem tényeket közöl, hanem 
olyan kifejezést – tipikusan jelzős formában – használ, amelyből 
egyértelműen tényre, történésre, eseményre lehet következtetni. 
Ilyenkor egy-egy szó alkalmazásával is megvalósulhat a 
bűncselekmény, különösen ha a harmadik személy előtt bizonyos 
előzmények ismertek.

A rágalmazás szándékos bűncselekmény, vagyis az 
elkövetőnek tudni kell – tudatának át kell fognia - a híresztelés 
becsület csorbítására való alkalmas jellegét, az azonban közömbös, 
hogy az elkövető a tény valósága tekintetében tévedésben volt-e 
(vagyis tudott-e az általa tényként ismert információ valós vagy 
ál voltáról), illetőleg az elkövetőt rosszhiszeműség vezette-e. 
Ehhez kapcsolódóan még két dolgot szeretnék megjegyezni. 
Egyik, hogy a bírálat, a kritika, a véleménynyilvánítás ténybeli 
valóságtartalma a büntetőeljárásban nem esik a tényállítás 
fogalma alá, vagyis az ezt tartalmazó nyilatkozat nem alkalmas 
sem a rágalmazás, sem a becsületsértés megállapítására. A másik, 
hogy a gyalázkodó jellegű és az emberi méltóság sérelmével 
járó nyilatkozatok még abban az esetben is bűncselekmény 
megvalósítására alkalmasok, ha azok – formálisan – kritikai 
megjegyzésként kerülnek nyilvánosságra. 

A becsületsértés törvényi tényállását már az előzőekben 
említettem, nem akarnám megismételni. 

A rágalmazás és becsületsértés elhatárolása nem egyszerű. 
Míg a rágalmazás csak tényállítással vagy erre közvetlenül utaló 
kifejezéssel valósul meg, a becsületsértés egyéb kifejezéssel 
vagy sértő cselekménnyel is megvalósulhat. A becsületsértés 
megvalósulhat akkor is, ha a sértettel négyszemközt történik, 
nem szükséges más személy jelenléte. Mit is jelent a sértésre 
alkalmas kifejezés? Ennek tekintendő minden olyan sértő 
kifejezés, ami vonatkozhat az érintett szellemi képességeire, 
jellembeli tulajdonságaira, szokásaira, testalkatára egyaránt. 
Egyéb becsületsértő cselekmény lehet minden olyan gesztus, 
sértő mozdulat, amely az elkövetőnek a sértett irányába 
tanúsított megvető, lealacsonyító értékítéletét fejezi ki. Ennél 
a tényállásnál jelentősége van az elkövetési módnak is, 
nevezetesen a becsületsértő kifejezés használatának és az egyéb 
ilyen cselekménynek a sértett munkakörével, közmegbízatásával 
vagy közérdekű tevékenységével összefüggésben kell történnie. 

A becsületsértésnek van egy tettlegesen elkövethető alakzata 
is. Ez azt jelenti, hogy a sértett testének célzatos érintésével 
vagy bántalmazásában nyilvánul meg anélkül, hogy testi sértést 
eredményezne. Ez lefordítva annyit tesz, hogy valaki pofon üti a 
másikat, vagy leköpi, hogy más ilyen esetet most ne említsek.

A két tényállás jogi oldaláról hirtelenjében ennyit szerettem 
volna írni. Az emberi oldalát megközelítve csupán annyit: tiszteljük 
egymást. Emberek vagyunk. Különbözőek. Ebből adódóan más 
véleményen, más életszemlélettel, más világnézettel. Adódjon ez 
neveltetésünkből, életvitelünkből, vagy másból. Nem vagyunk 
egyformák. De azért még tisztelhetjük a másikat, a másokat. 

Kérem, könnyítsék meg dolgomat és írjanak emailt 
kérdéseikkel, felvetéseikkel, észrevételeikkel. Akár név nélkül 
is. A címem: drtothagnes@freemail.hu. Köszönöm!

Szép napot kívánok!                                      dr. Tóth Ágnes
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GONDOLATOK
Mackócity

I.    Egyértelmű, hogy szükség van egy erős baloldalra, 
csak akik ezt felsőbb szinten képviselték, vagy el-
felejtették, vagy sosem tudták ennek mi a lényege. 
Ezért jó tíz évig duzzoghatnak villáikban, tengerjáró 
hajóikon, Lenin szellemétől kísértve.

II.    A válság idején 600 milliárddal segítették a ban-
kokat, most „nagy áldozatvállalással” visszaadnak 
200-at belőle, amit újra elvesznek a lakosságtól.

III.   Liptai Klaudia azt mondta: „Az jó, ha a köztársasági 
elnök jól néz ki.” Ennyire azért nem egyszerű a do-
log. Még jó, hogy a kardját nem akarja megnézni.

IV.   A FIDESZ mindenkit eltakarít, aki a másik oldalt 
képviselte, ezzel sem a szakmaiságot jelzi, csak zör-
geti a kondért a haveroknak.

V.    A benzin ára minden héten emelkedik. Mindig van 
ok, hogy miért. Csak egy hétig nem járnának az au-
tók, rögtön visszavennék felére.

VI.  Ebben az országban néhány eset kivételével az el-
múlt 50 évben nem történt semmi érdemleges. „A 
langyos víz partra mos” jelszónak ez lett az ered-
ménye.

VII. Az árvíz 100 milliárdos kárt okozott, le merem fo-
gadni 10-ből meg lehetett volna akadályozni. Nem 
Magyarországon, itt 200 lesz.

Balázs Antal

Nostradamus
Nagytakarítás a mennyországban 2010

Már többször megkérdezték, hogy hallottam-e, hogy 
vannak, akik azt szeretnék, ha a múzeum épülete újra óvoda 
lenne? 

Amikor megnyílt a múzeum, azóta téma ez a kérdés. 
Szerintünk a két dolgot szét kell választani, hiszen óvodára 
szükség van, de a mai kor követelményeinek egy ilyen 
épület már nem felel meg. Amikor megkaptuk egy teljesen 
lepusztult kínai lomtár volt, az alapvető higiéniás elvárásokat 
sem tudta kiszolgálni. Ezekből a hiányosságokból és hibákból 
még néhány megtalálható, az ablakok teljesen tönkrementek, 
a volt konyha pedig elrettentésként még ma is bemutatja 
milyen szakmai színvonalon dolgoztak az elmúlt évtizedek 
„mesterei”. Az önkormányzat gondolt egy merészet és 
múzeum lett az épületből és az elmúlt 4 év bebizonyította, 
a döntés helyes volt. A városnak arca lett és országosan 
ismert lett Rákóczifalva neve. Ezzel elértük, hogy 20.000 
vendég felfedezhette milyen lehetőség nyílik e településben. 
40 országból érkeztek hozzánk, ez előrevetíti nemzetközi 
megismerésünket. Nem szégyen egy településnek ha 
valamiről elismerik. Szeged paprika, Miskolc kocsonya, 

Gyula kolbász…stb. csak néhány nemzetközileg ismert 
város. Nem úgy kezdtük egyik helyen sem, hogy rögtön 
paprikamalmok, gyárak szintjén termeltek, hanem otthon 
házilag és a jó érzékű lakosok nem kigúnyolták és szapulták 
az ötletet, hanem aki tehette és tette is jól megélt és él belőle 
már jó 100 éve. 

Egy települést ismerni és elismerni az ott legjobban 
végzett tevékenységről lehet. 

Ez nem jelenti azt, hogy nem szabad összefogni és 
közösen még szebb és jobb dolgot kihozni az előttünk álló 
lehetőségekből. Sokszor halljuk milyen nagy Rákóczifalván 
az érdektelenség. Ez nem helyi probléma, ez országos, de 
ahol olyan hozzáértők dolgoznak, ott tudják, először az 
érdeklődést fel kell kelteni. Ezen múlik minden. Nem szabad 
rögtön panaszkodni, meg kell találni az embereket és olyan 
élményeket biztosítani számukra, hogy legközelebb is 
elmenjenek a rendezvényre. 

Már minden a macikról szól! 
Mi a múzeumot próbáljuk megismertetni országosan is, 

külföldön is, nekünk ez a feladatunk, hogy az épületben 
folyó munkát reklámozzuk. Furcsa lenne, ha mi a bajai 
halászlevet, a kecskeméti fütyülős barackot, vagy a skót 
dudát propagálnánk. 

Mi Rákóczifalva életében próbálunk egy minőségi 
változást hozni. 

Persze van, akinek más az elképzelése, de aki mást 
szeretne, azzal nem sokra jut, ha a másikat szapulja. A mai 
világban a minőségi dolgokkal lehet megmaradni és fejlődni. 
Ezt kitartó munkával és céltudatosan lehet csak. 

Sok turisztikailag értékrendekkel komolyabb város elvinné 
a macikat, hogy ott állandó kiállítást biztosítsanak nekik. 

Ez is igaz. 
Kecskemét, Eger, Sopron..stb. Ezek a városok tényleg 

megkerestek bennünket. Nemzetközi mércéjű anyagi és 
reklám hátteret biztosítanának. 

Ez azt jelenti, hogy normálisan meg tudnánk élni belőle, 
hiszen a látogatottság évi sok tíz, ill. százezer vendéget 
mozgathat meg. A befektetett munka ezeken a helyeken 
sokkal hamarabb megtérül. 

Mi úgy gondolkodunk, hogy nagyon fontos a megélhetés, 
de van ennél fontosabb is, mert aki valahová születik az 
mindig tartozik annak a helynek. És mi ezt a tartozást 
próbáljuk visszaadni.

Balázs Antal

„ Lépcsők vezetnek önmagadhoz, 
korlátok nélkül és ott lesz, úgy, ahogy akarod.”
        /Koshét/
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                                                                                                            Ázsia küszöbén

KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA

Drinápoly váratlanul bukkant elénk a lágyan hullámzó trák 
dombok közül. A délutáni verőfényben festői rendetlenségen 
egymáshoz tapadó házaival, égbe kapaszkodó minaretjeivel 
olyan volt, mint egy színházi díszlet. Körülötte a sárga 
dombhátak azonban az időtlenség érzetét lobbantották fel 
bennem. Ez a város mintha csak azért magasodna az utas 
elé, hogy az Idő titokzatos mélységéből üzenetet hozzon- 
gondoltam. S valóban Drinápolynak van is mit hoznia a 
múltból. Közel száz éven át volt az oszmán törökök fővárosa. 
Története azonban messzebbre nyúlik. Háromezer éves múltra 
tekint vissza. Trákok, perzsák, Odrisz, Dareosz, Nagy Sándor, 
Hadrianus taposták a földjét. S aztán egyszer csak megérkeztek 
a törökök, és I. Murad az oszmánok fővárosává tette. Gótok, 
hunok, avarok és bolgárok hatalma után Európa eme délkeleti 
szögletében fényeskedni kezdett a hatalmas padisok uralma. 
Konok arcú janicsárok szemükben különös tűzzel készültek 
itt a magyarországi végvárak ostromára. Tompa pattogással 
dobok peregtek, s hadak indultak Európa belseje felé. Közben 
Sinan, a törökök talán legnagyobb építőművésze, építette, 
szépítette a várost. Számos alkotása ma is lenyűgözi az embert. 
Többek között ő építette a Selimiye- dzsámit is. Az oszmán 
építőművészet lenyűgöző szépségű emléke a város közepén 
egy fákkal, bokrokkal, virágokkal gazdagon beültetett domb 
tetején pompázik. 79 éves volt Sinan amikor megbízást kapott 
a Selimiye megépítésére. Talán lábai már megroggyantak, 
kezei remegtek, s ha a városkörnyéki dombokat vörösre 
festette az alkony, szemei is hunyorogtak, de lélekben fiatalos 

lendülettel kezdett a munkához. Hosszú élete során – 97 évet 
élt – mindig a Selimiye-t tartotta főművének. Állítólag élete 
alkonyán így nyilatkozott: „A Sehzade- dzsámit inaskoromban, 
a Süleymaniyét segédmester éveimben, a Selimiyét pedig már 
mesterré érve építettem.”

2.
Még alig hajnalodott amikor elindult velünk a hajó a 

Dardanellákon. A Törökország európai sarkát Ázsiával 
összekötő tengerszoroson. A víz fölött hatalmas páratakaró 
lebegett, s egyhangúan szürke volt körülöttünk minden. Csak 
az Égei- tenger felől szaladó hideg szél biztatott bennünket, 
hogy hamarosan távolba láthat a szem.

Talán ilyen reggelre ébredtek akkor is – villant át 
hirtelen agyamon a gondolat. Akkor, 1915 nyarán, amikor 
megkezdődött a Dardanellák elleni flottatámadás. Csatahajók, 
cirkálók, parti ütegek, hatalmas hajóágyúk verték fel a 
környék csöndjét. Ám az angol- francia flotta kénytelen volt 
belenyugodni, hogy a Dardanellákat a tenger felől nem lehet 
elfoglalni. Az aknák és a török parti erők tüze menekülésre 
kényszerítette az antant flottát. Később ugyan a flottatámadást 
gyalogsági akcióval kötötte egybe az angol hadvezetés, de a 
hadtörténetben gallipoli akció néven ismert hadművelet, nem 
nyitotta meg a tengerszorost az antant előtt. Csupán csak az „ 
admiralitás első lordja” Churchill mint az akció leghevesebb 
erőltetője, veszített a tekintélyéből, s angol, francia, ausztráliai 
és újzélandi no meg török katonák ezreinek vére festette pirosra 
a Dardanellák vizét.                           Czirmayné Kocsis Róza

Urbánné Kelemen Rózsa:
Zivatar napnyugta előtt
Bárányok hada baktat az égen
Mellettük a lég szikrázik kéken
S a tündöklő égi juhász – a nap
fényes voltjával néha odakap
vagy égi őrzője halkan, morogva
tereli vissza lomhán a sarokba
az elkódorgó fehér pamacsot –
aztán haragosan dörren egy nagyot
A szivárvány hídján áthaladva
zápor mossa szőrüket fehérre.
A fáradt juhász hazafelé ballag
- szürke subát húzva fényes fejére.
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Megkeresett Török Mihály és segítségemet kérte, 
hogy írjam le mi történt velük. Kulturálatlan szórakozás, 
a mértéktelen alkoholfogyasztás egy kis energiaitallal 
felpörgetve, egymás heccelése sajnos ide vezet.

- Tessék elmondani, hogy mi a probléma!
- Konkrétan a szomszédban levő Vígh-Szabó kocsmával 

van, ami nem csak engem érint, hanem a környéken lévő 
lakókat is. A Polgármesteri Hivatal felé nyújtottunk be panaszt, 
melyet szinte mindenki aláírt. Ami most velünk történt, hogy 
a házunkat éjszaka megdobálták sörösüvegekkel, almával és 
állat módjára ordibáltak, ugráltak, szinte félelmet keltve a 
családomban. Ezt nem lehet tovább tűrni, mert nem tudunk 
éjszaka pihenni. Hangsúlyozom nem az a baj, hogy kocsma 
van, ha van legyen, de ordító zene nélkül és meghatározott 
nyitvatartást betartva, a környék nyugalmát nem zavarva. Este 
10-kor zárjon be, hogy a környéken mindenki tudjon pihenni. 
Ha ezt nem tudják betartani, akkor el kell gondolkozni rajta, 
hogy be kell zárni az üzletet. Nem biztos, hogy szükség van 
városunkban ennyi vendéglátó egységre. Ha úgy gondolják 
a fiatalok, hogy csak ilyen módon tudnak szórakozni, akkor 
a település határában kell kialakítani számukra megfelelő 
helyet – ez már más településen megvalósult – mert azt nem 
lehet, hogy egy lakóházból átalakított diszkó legyen a családi 
házak között, mert egyszerűen pihenni nem lehet és most már 
félelemben élünk. Meg vagyunk félemlítve, mert szóltunk, 
hogy legyenek csendesebben.

- Tehát nem csak Önnek vannak gondjai, hanem a 
környéken élőknek is?

- Sajnos igen, bizonyítja a Polgármesteri Hivatalhoz 
benyújtott panasz is, melyet szinte mindenki aláírt, de az akit 
már valamilyen sérelem ért, pl. éjszakai ablakverés, ők már 
nem mernek lépni, mert félnek.

Mondhatja valaki, hogy ezek a dolgok nem függnek 
össze a kocsmával, igenis megcáfolom. Mert, míg nem volt 
zene, nem volt hangoskodás, randalírozás és nem történetek 
atrocitások, nem volt redőnyverés. Ezt nagyon szeretnénk, 
ha megszűnne.

- Milyen korosztály az italbolt vendége?
- Nem az én dolgom, hogy meghatározzam ki látogathatja 

az italboltot, de már 13 éves kortól is megtalálható az italozó, 
randalírozó fiatal. Amúgy is megrázó a fiatalok viselkedése, 
ha ez így halad, nem tudom, hogy ez a társadalom hová jut.

- Milyen választ kaptak a panaszra?
- A jegyző asszony megígérte, hogy amit törvényes úton 

tudnak segíteni, azt megteszik az ügy érdekében.
- Reméljük, hogy így is fog történni és nyugalom lesz! 

Talán még példát is fog szolgálni más szórakozó helyeknek.
- Valóban ez lenne a jó, mert azt nem várhatja el senki 

sem, hogy jön a péntek és összeszorult gyomorral várjuk, 
hogy vajon mi fog történni. Míg más magyar ember a 
hétvégét pihenéssel tölti, mi az ott lakók az éjszakát ébren 
töltjük, mert a zene és a zsivaj hatására nem tudunk aludni és 
nem tudjuk mi fog történni. Mivel nem csak a zenével van a 
baj, de mire rendőrt hívunk érdekes módon a zene elhalkul, 

míg ott van az autó. A legutolsó esetnél háromszor hívtunk 
segítséget, de mikor az üvegdobálás történt mire a rendőr 
kijött, eltűnt mindenki. Csak az üveg cserepek mutatták a 
szomorú tényeket.

- Sajnálatos dolog, hogy ilyen megtörténhet, de reméljük 
a sajtón keresztül többen értesülnek róla és esetleg 
elgondolkoznak rajta.

- Még egyszer szeretném hangsúlyozni, hogy nem akarjuk 
mi senkinek a megélhetését elvenni, de ha nem tudják azt a 
feltételt biztosítani, hogy tudjunk pihenni, akkor akár csukjon 
is be. Ha csak úgy tud forgalma lenni, hogy bennünket 
tökre tesz, idegileg, fizikailag, most meg a támadás óta úgy 
érezzük terror alatt élünk, akkor lépéseket kell tenni ebben 
az ügyben.

Szerettem volna megkérdezni az intézkedő rendőrt, de 
sajnos nem értem el.

A jegyző asszony tájékoztatásul megküldte részünkre a 
kereskedelemre vonatkozó, jelenleg érvényes szabályozás 
(melyből alábbiakban kivonatot közlünk) szövegét, a 
konkrét esetről nem tesz említést.

Jobbágyné

Változó kereskedelmi szabályozás 2009. október 1-től
(kivonat)
A 2009. október 1-jétől életbe lépő kereskedelmi jogszabály 

változások a kereskedelmi vállalkozások létesítésének, 
működésének könnyítését jelenti, amely a szakma régi 
igényének felel meg. A  korábbi hosszadalmas engedélyezési 
eljárásokat ugyanis a tevékenységek többségénél felváltja a 
bejelentési, nyilvántartásba vételi kötelezettség.

A kereskedelmi törvény módosulása következtében 
az üzletek működéséről szóló, jelenleg a 2009. október 
l-jétől hatályos 210/2009. (IX. 29.) Kormány rendelet a 
kereskedelmi tevékenységek végzésének feltételeiről készült, 
amelyen belül

 • Rendelkezik egyes termékek (pl. szexuális termékek, 
szeszesital) árusítási 

feltételeiről is, továbbá a kereskedelmi tevékenységek 
ellenőrzésében eljáró hatóságok eljárásairól, szankcióiról.

Az ellenőrzésben eljáró hatóságok: Nemzeti 
Fogyasztóvédelmi Hatóság, ÁNTSZ Szolnoki Kistérségi 
Intézete, Országos Munkavédelmi és Munkaügyi 
Főfelügyelőség illetékes területi szerve, az illetékes 
Vámhatóság, a Mezőgazdasági és Szakigazgatási Hivatal, 
Rendőrkapitányság.

 • Lényeges rendelkezés, hogy a rendelet a már működő, 
működési engedéllyel rendelkező vállalkozásokat nem érinti, 
a hatálybalépést követően a már működő és engedéllyel 
rendelkező üzletek esetében csak az első módosítási 
kérelemre kell a rendelet szerinti új működési engedélyről 
szóló igazolást kiadni.

Az üzletek üzemeltetésének és nyitva tartásának rendjéről 
a kereskedelemről szóló 2005. évi CLXIV. törvény 6. §- a 
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rendelkezik, mely szerint az üzlet nyitvatartási idejét a 
vásárlási szokások, a foglalkoztatottak és a lakókörnyezet 
érdekeinek figyelembevételével a kereskedő állapítja meg.

E törvény mondja ki, hogy a kereskedelmi hatóság 
bejelentés alapján a külön jogszabályban, a környezeti zaj és 
rezgés elleni védelem egyes szabályairól szóló 284/2007. (X. 
29.) Kormány rendeletben meghatározott veszélyes mértékű 
zaj esetén az üzlet éjszakai nyitva tartását korlátozhatja.

A környezetvédelmi hatóság a környezeti zajkibocsátási 
határértéket hatósági határozatban állapítja meg. Ezen 
eljárás lefolytatására a kistérség székhelye szerinti 
települési önkormányzat jegyzője illetékes: Szolnok Megyei 

Jogú Város Jegyzője.
A Nemzeti Fogyasztóvédelmi Hatóság jár el pl.: az egyes 

termékek forgalmazására vonatkozó előírások, a forgalmazást 
és kiszolgálását érintő rendelkezések megsértése esetén.

Ha a kereskedő a tevékenységére, a forgalmazott termékre, 
illetve annak árusítására vonatkozó jogszabályi előírásoknak 
nem tesz eleget, vagy a hatályos jogszabályi feltételeknek nem 
felel meg, és a jogsértés másként nem orvosolható, illetve a 
jogszabályi feltételeknek való más módon nem biztosítható, a 
jegyző az észlelt hiányosságok megszüntetéséig, de legfeljebb 
kilencven napra a tevékenységet megtilthatja, vagy az üzletet 
ideiglenesen bezárathatja.

Az utóbbi hónapok természeti katasztrófái hazánkat is 
elérték. A média heteken keresztül főhelyen mutatta a sokkoló 
képeket az ár- és belvízi helyzetről. A megrendítő képsorok azt 
gondolom senkit nem hagytak közömbösen. Átérezni ugyan 
nem tudjuk a helyzet tragikusságát (hiszen ahhoz benne kellene 
lenni abban a szituációban), mit jelent az, amikor valakinek 
odavész mindene, amikor éjszaka arra ébred, hogy víz- és 
sártenger lepi el a lakását, neki magának pedig menekülni kell, 
ha élve akar az omladozó háza falai alól kijutni,  hátrahagyva 
élete munkáját menni oda, ahová viszik, és rászorulni arra, amit 
mások adnak neki. A kiszolgáltatottság, a tehetetlenség az egyik 
legszörnyűbb helyzet, amelybe ép emberek belekerülhetnek. A 
baj nem jár egyedül, tartja a mondás.

Hazánk szegényebb vidékét sújtotta a gond. A sok száz 
összedőlt ház tulajdonosának nem volt lakás biztosítása, így az 
elveszett vagyon pótlása reménytelen helyzetet teremtett. Ez 
elindította az emberekben az adakozás, a segíteni akarás érzését.  
Ki-ki a lehetőségeihez mérten, de segíteni szeretett volna. 
Egyénileg és központilag szerveződtek az adománygyűjtések. 
Lehet telefonszámot hívni, pénzt utalni karitatív szervezeteknek, 
valamint a szükséges dolgokat megvásárolni és gyűjtőhelyeken 
leadni. Akinek nem maradt szinte semmije, annak minden 
dolog hasznosnak bizonyul, ruha, háztartási gépek, bútorok, 
élelmiszer. A szükség nagy úr, de az ember a bajban sem veszti el 
méltóságát. Így fordulhatott elő az, hogy az egyik árvízkárosult 
település polgármestere visszautasította egy kereskedelmi 
lánc által felajánlott, pár napon belül lejáró szavatossági idejű 
konzerv szállítmányt. Az ország minden részéről eljuttatott 
ruhaküldeményekből válogathattak a rászorulók. A híradóban 
bemutatott miskolci tornaterem parkettáját beborította az 
adományként eljuttatott ruhák sokasága. A helyzet egy bálás 
boltra emlékeztetett, és sajnos a minőség is. A képek tanúsága 
szerint kevés használható, új vagy újszerű ruhát hordtak össze. 
A válogató emberek felemelték a földről a ruhát, nézegették, 
forgatták, majd csalódottan visszaejtették. Valószínűleg 
sajgott a lelkük, és nem értették, hogy miért hozzák őket ilyen 
kellemetlen helyzetbe.

A média kérte a segíteni tudó és akaró embereket, 
hogy elsősorban tisztítószereket, ivóvizet, plédeket stb. 
adományozzanak. Ki-ki a saját meggyőződése szerint próbált 
segíteni. Sokan bizalmatlanok a közzétett adományvonalakkal, 
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megadott bankszámlaszámokkal szemben. A kiadott pénz útját 
nem tudják követni, nem tudnak meggyőződni arról, hogy a 
segítségük célba ért. Mások az alapítványok munkáját nem 
tartják teljesen megbízhatónak, mondván sok az alapítvány saját 
rezsi fenntartása érdekében az adományból elvett összeg. (Ha 
száz becsületesen dolgozó alapítványból van egy, amelyik saját 
hasznára dolgozik, és ezt a média kellőképpen megszellőzteti, 
akkor az emberek sajnos hajlamosak általánosítani, ezért a többi 
99 is negatív megítélésbe csaphat át, azaz ez az ő munkájuk 
eredményességére is visszahat.) Valószínűleg ezért is van az, 
hogy szívesebben adunk szükséges dolgokat, azaz egy üveg 
hipót vagy bármi mást. A tárgyiasult dolgok átadásával úgy 
gondolhatják az adományozók, hogy az az egy üveg hipó 
bizonyára nem vész el, az biztosan célba jut. Logisztikai 
szempontból nézve a kis közösségek által összegyűjtött 
adományok elszállítása elképzelhető, hogy többe kerül, mint 
maga az adomány. Gazdaságosság szempontjából célszerű 
csatlakozni egy nagyobb szervezethez, ahol összegyűjtenek 
egy szállítmányra való adományt, így a fajlagos szállítási 
költség kevesebbe kerül. Ha a gazdaságosság szempontjából 
vizsgálódunk be kell látnunk, hogy legracionálisabb ha pénzt 
adunk, és abból ott helyben, mindenféle közvetett költség 
nélkül azt vásárolnak, amire akkor és ott szükség van.

Azt gondolom a lényeg mégsem azon van, hogy milyen 
formában, mennyit hogyan adunk. A segítségnyújtás ténye a 
lényeg, az összefogás, a bajban lévő emberek támogatása. Ez 
nem csak lelkiismereti kérdés, de alapvető emberi kötelességünk 
is. Az ilyen súlyos tragédiák elviselésének megkönnyítése 
mindannyiunk feladata. Hasonló helyzetben csak úgy várhatunk 
segítséget, ha az elmúlt hónapokban tapasztalt összefogás a 
társadalom természetes reakciójává válik. 

TPE
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A görögöknek egy kicsit más az időbeosztásuk, ami az 
ebéd időpontját illeti. A reggeli után, amit egy csésze kávé 
és valamilyen péksütemény alkot, az ebédre csak három-
négy óra körül kerül sor. A vacsora legkorábban fél tíz körül 
kezdődik és gyakran késő éjszakáig elhúzódik. 

Ami a görögök kedvelt italát illeti, tipikus aperitívnek 
számít étkezés előtt az ouzo, azaz ánizspálinka, ezt ízlés 
szerint lehet vízzel hígítani. Az étkezés alatt Görögországban 
bort fogyasztanak. Nagyon fontos szabálya a koccintás 
etikettjének, hogy csak a pohár felső része érjen össze, mert 
ha a pohár alja is koccan durva sértésnek veszik. A sör nem 
annyira elterjedt. Görögországot említve szinte mindenkinek 
eszébe jut a Metaxa, ami a brandy és a likőr egyedülálló 
kombinációja. Étkezés után kávét fogyasztanak - a nálunk is 
jól ismert török kávét.

A kötényes fogadós jó estét kívánva - KALISZPERA - 
fogadja a vendégeit, beinvitálva a ragyogóan tiszta éttermébe, 
ahol az étvágygerjesztő illatok gazdag választékot ígérnek. 
Maga is szívesen leül vendégei asztalához, mert vérében 
van Epikurosz tanítása „Barát nélkül enni-inni annyi, mint 
falni oroszlán módjára.” S tudja arra is tanított a görög bölcs 
: „Élvezd az életet, de módjával” és tanítása a mai napig 
érvényes Görögországban.

PADLIZSÁN MUSZAKA: 3 db padlizsán, 50 dkg 
darált marhahús, 2 nagy paradicsom, 1 fej apróra vágott 
vöröshagyma, 5 dkg vaj, késhegynyi fahéj, őrölt bors, 3 tojás, 
reszelt sajt, szerecsendiópor.

Felszeletelem a megmosott padlizsánokat, besózom és fél órás 
állás után lecsepegtetem, szárazra törlöm. Forró olajban kisütöm.

A vajat, a marhahúst, paradicsomot, hagymát megsózom, 
megborsozom, fahéjjal ízesítem, és jól összekeverem, gyenge 
tűzön párolom.

ÍZUTAZÁS

Kivajazok egy tűzállótálat és az edénybe sorba lerakok 
egy sor padlizsánt, rá a húsos masszát, majd a reszelt sajtot. 
A rétegeket ismétlem, míg el nem fogy az alapanyag.

A felvert tojásokat ízesítem a szerecsendióval és ráöntöm 
a rakottasra. Előmelegített sütőben háromnegyed óráig 
sütöm. Készíthető még patisszonból, cukkíniből, vagy akár 
burgonyából is, de ekkor főzzük elő a burgonyát.

CITROMOS CSIRKE: Személyenként egy egész 
csirkecomb, 1db citrom, 2 dl húsleves, 20 szem magozott 
olivabogyó, fokhagyma, só, bors, oreganó.

A combokat megtisztítjuk, kicsontozzuk, és a bőrét 
lehúzzuk. Tűzálló tálat olivaolajjal kikenünk, erre ráterítjük 
a combokat, szétosztjuk rajta az olivabogyót és citromot, 
amit előzőleg héjastól felkarikáztunk. /Előtte alaposan 
meg kell mosni a citromot, mert héját vegyszerrel kezelik 
a hosszabb eltarthatóság miatt./ A fűszerekkel megízesítjük 
és húslevessel felöntjük. Sütőben közepes erősségű tűzön 
kb. 40 perc alatt puhára pároljuk. Párolt rizzsel tálaljuk, amit 
ízesíthetünk egy kis rumban áztatott mazsolával.

RÉSZEGES FÜGE: 50 dkg füge /szárított is lehet, de 
felhasználás előtt kb fél órát cukros vízben áztatni kell/, 2 dl 
édes fehér bor, 15 dkg cukor.

A fügét leöntjük a borral és 2-3 órát áztatjuk benne. Levét 
leöntjük és a cukorral összekeverve felfőzzük. A fügéket 
kompótos tálkákban elosztjuk és a boros-cukros lével 
felöntjük. Lehűtve tálaljuk.

Kedves Olvasók, számtalan receptet lehetne írni pl. a 
gyrosról is, amit idehaza is sok-sok helyen lehet kapni, de 
ki merem jelenteni, az igazi görögnek csak gyenge utánzata. 
Kívánom, hogy minél többen eredetben, Görögországban 
találkozzanak ezekkel a páratlan ízekkel, addig is főzzük 
meg itthon.

Jó étvágyat kívánok!                              Feketéné Zsuzsa 

   Irány Görögország II. rész
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                                                                                                      Múzeumi hírek                              

Június 26-án délelőtt Szandaszőlősön vendégszerepelt a 
Dörmi Bábszínház teljes társulata. A „Jakab vitéz kalandjai” 
c. bábjátékkal mutatkoztunk be a népes közönsségnek. Nagy 
izgalommal és várakozással készülődtünk. A teljes felszerelés 
szállítását Novák Gyula vállalta (amiért is őszinte hálával 
és köszönettel tartozunk) ½ 10-re már össze is állítottuk a 
paravánt, előkészítettük a bábokat, díszletet, a kellékeket.

A Szandaszőlősi Kultúrház 10 órára megtelt a várakozó 
gyerekekkel. A paraván előtti padokon nagy volt a 

A Hónap műtárgya
A szatmárcsekei kúriában volt található eredetileg Kölcsey 

Ferenc kanapéja. A gödöllői család tulajdonában lévő Kölcsey 
kanapé 1810-30 körül készült. Nemrég érkezett Balázs Antal 
restauráló műhelyébe, több bútorral együtt. Jelenleg a kanapé 
restaurálása folyik.

Megkezdődött a múzeum részleges felújítása. A 
Jászkun Kapitányok nyomában elnevezésű pályázat sikeres 
megnyerése lehetőséget adott két terem korszerűsítésére. 
Megszépült a Bocs D’ Art Galéria, és a bejárati rész. A 
munkálatok nem akadályozták a látogatók fogadását. 
Látogatóink száma elért egy álomhatárt, a 20 ezer fős 
létszámot. A Döme Napi vigasságon fogjuk köszönteni ebből 
az alkalomból a szerencsés vendéget.

Örömmel adjuk hírül, hogy elkészült a Bábszínházunk 
első meséje. Balázs Antal és Urbánné Kelemen Rózsa által 
kigondolt történet, a „Szabadság virága” című bábjáték. 
Mesénk mind a 13 szereplője, már végleges formában várja 
a bemutatkozó előadást. A bábok arcát közösen készítették 
a történet írói ötletek és saját elképzelésük alapján. 
Urbánné Kelemen Rózsa és Balázs Antal szorgos kezei 
által született meg a karakteres figurák arcvonása és feje, 
több hét munkájának az eredményeként. A ruhákat Urbánné 
Kelemen Rózsa tervezte és varrta meg a mese valamennyi 
szereplőjének. Bábszínházunk előadásairól a hírekben és a 
honlapunkon is olvashatnak az érdeklődők.

Gyűjteményünk három mackója felkérést kapott 
Gergely Ágnes Őrizetlenek című hangjátékának stúdió 
felvételére a YELLOW hangstúdióba. A darab a Kossuth 
Rádióban lesz hallható. Műsorra tűzésének idejét később 
ismertetik.

Az Egri Vármúzeum munkatársai látogattak el 
hozzánk, és egy érdekes rendezvényre hívták meg a macikat. 
A Múzeumok Éjszakája országos program keretében 
Egerben, a Dobó István Vármúzeumban különböző 
programok és kiállítások várták a látogatókat június 19-én. 
Maci hadseregünkből 100+1 db brummogó mutatkozott be 

ezen a hosszú éjszakán. A várban volt a szállásuk a Dobó- 
bástya biztonságos falai közt.

 
Május hónapban az „Itthon otthon van” című magazinban, 

és a „Vese Világ” című újságban mutatták be az újságírók a 
martfűi Termál Hotelt, mint egészségturisztikai központot, 
valamint a Tiszazug látnivalóit. A térség különleges 
gyűjteményeinek bemutatása kapcsán a rákóczifalvai 
Macimúzeum is szerepel a turistáknak ajánlott programok 
között.

Újabb kosztümökkel gazdagodott  a mackók ruhatára. 
A korabeli öltözeteket, Vincze Lászlóné készítette el a 
mackóknak. Az exkluzív kivitelű darabok egy része már látható 
volt a Debrecen Plazai  kiállításunkon. Ezt követően pedig az 
Egri Várban mutattuk be az újabb ruhakölteményeket.

Egy 1900 táján készült Steiff négykerekű mackóval 
gyarapodott a Macihad. Az elmúlt 110 év igencsak 
megviselte, de a gondos restaurálás után a gyűjtemény egyik 
fődarabjaként foglalja el helyét a múzeumban.

Ismét újabb látványosságokat tekinthetnek meg a 
Macimúzeumban. A rákóczifalvai Kósa Méhészet jóvoltából 
a múzeumba kerül egy üvegkaptár. Így látogatóinknak 
lehetősége nyílik bepillantani a méhek „szobáiba”.

Különleges állataink száma ismét gyarapodott. A martfűi 
Kécskei Karola és Szántó Zsolt ajándékaként a múzeumban 
már megtekinthető az integető rák. Lakóhelyének 
berendezett akváriumot Szente Attila és családja ajándékozta 
a múzeumnak.

A Fácánpark különleges madarai, bőséges szaporulattal 
hálálták meg a gondoskodást gazdáiknak. Érdekességként 
megtalálható itt a fehér füles fácán, amelynek példányai 
kitűnő házőrzőként is megállják a helyüket, mivel hangos 
rikácsolásukkal jelzik a parkba belépő idegeneket. A 
madárseregletet 2010. június közepéig már 3300 fő látogatta 
meg. 

Vendégeinket továbbra is szeretettel várjuk a megszépült 
Macimúzeumban, és a Fácánparkban!

Macimúzeum

                                             A Dörmi Bábszínház Szandaszőlősön vendégszerepelt

zsibongás. Örömmel vettük észre, hogy Rákóczifalváról 
is jöttek bábszínházat nézni. Valódi lelkes és hozzáértő 
nézőink igencsak hangos tetszésnyilvánítással jutalmazták 
játékunkat. Együtt éltek a darabbal, és bátran kijelenthetem, 
hogy ez számunkra épp olyan jó érzés volt, mint nekik a nem 
mindennapi élmény.

Igazi kedves, vidám tapssal jutalmazták az előadást. 
Ezúton is köszönjük.

Urbánné Kelemen Rózsa
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A 2009/2010-es tanévben a Rákóczi Diákjai Alapítvány 
útnak indított egy vándorkupát Kiváló Sportolónknak 
címmel.  Ebben az évben elsőként Molnár István Patrik 5.b 
és Hegedűs Dániel 2.a osztályos tanulók kapták meg. 

Molnár István Patrik asztaliteniszben elért sikereiről 
már korábban beszámoltunk, de azóta sem engedte el 
magát és további gyönyörű eredményeket ért el.  A Molnár 
János Nemzetközi Emlékversenyen, melyen 22 országból 
indultak, így egy Mini Európa Bajnokságnak is tekinthető 
II. helyezést érte el. A Diákolimpián a dobogó felső fokára 
állhatott. A Budapest Bajnokságon a Decathlon Kupán 
III., majd az Újonc Országos Bajnokságon ismételten III. 
helyezett lett.  Sikereinek köszönhetően meghívást kapott 
a Franciaországban augusztus 26-31-ig megrendezendő 
Európa Bajnokságra. Augusztus 9-16-ig Kiskunfélegyházán 
táborozik, egy nemzetközi felkészítő tréningen. Úgy tűnik 
Pistike megszokta a dobogót, és már nem is lépked máshová 
csak, ott fentebb - lentebb.  Reméljük Franciaországi versenye 
után is hasonló sikerekről tudunk beszámolni. 

A másik kupát Hegedűs Dániel kapta meg ő a Kyokushin 
Karate sportágban jeleskedik a Szolnoki Bajnok SE 
klubtagjaként. Szeptemberben lesz 3 éve, hogy elkezdett 
edzésekre járni, de 8 éves koráig nem versenyezhetett.  
Első igazi megmérettetése április 18-án egy országos 
rendezésű Diákolimpia volt Szentesen, ahonnan a súly- 
és korcsoporttársait maga mögött hagyva egy gyönyörű 
kupával távozott. 4 ellenfelével küzdött, az utolsóval a 3. 

2009 októberétől heti két alkalommal vívásedzést tart 
a Szolnoki Sportiskola a rákóczifalvai sportcsarnokban. 
Az edzéseket a Szolnoki MÁCV utánpótlás válogatott 
versenyzője, Vasas Dóra tartja. A lelkes rákóczifalvai 
gyerekek az első versenyükön jelentős sikert értek el. A 
Diákolimpia országos döntőjén vettek részt Szolnokon, 
ahol csapatban a II. korcsoportban 3. helyezést, a III. 
korcsoportban pedig 6. helyezést értek el.

A 3 helyezett csapat tagjai:
Nagy Brigitta
Majer Zsófia
Tóth Natália

A 6. helyezett csapat tagjai:
Juhász Andrea
Szécsi Gréta
Tordai Lili
Berényi Angelika
Zelei Alexandra
Sebestyén Réka

SPORT

menetben hosszabbítással győzött. Amikor oda érkeztem egy 
dicsőségfal fogadott, ahol a kapott emléklapjait és a kupáját 
tartja. Okleveleit azért kapta, mert korcsoportjából ő volt az, 
aki a legtöbb edzésen részt vett. Ezt úgy kell elképzelnünk, 
hogy az átlagos heti 2x 1 órás edzésen felül, ő csatlakozott a 
felnőttekhez egy újabb időpontban, ahol 2, 2,5 órákat edzettek. 
Jelenleg kék övvel rendelkezik, melyen egy citromsárga 
csík van, ez azt jelenti, hogy ő 7 Kyus karatés a következő 
fokozat pedig, a citromsárga öv. Sajnos sok előítélet van a 
sportággal szemben – mesélik Dani szülei-, hiszen sokan 
csak a verekedést, az erőszakot látják benne. Az igaz, hogy 
Dani azért kezdett el karatézni, hogy későbbiekben kisebb 
testvérét meg tudja majd védeni, de ez nem azt jelenti, hogy 
bárkit bármikor képes lenne elverni. Ez a sport nem erről szól. 
Sokkal inkább az önfegyelemről és az egészségmegőrzésről. 
Sokan nem tudják, hogy tulajdonképpen azért űzik 
mezítláb, mert minden egyes mozdulat egy-egy talpon 
lévő akupunktúrás pontra van hatással. Tehát ez is mutatja, 
mennyire igaz az a mondás, hogy nem minden az, aminek 
látszik. Ki gondolta volna, hogy Dani élete első versenyén, 
ami ráadásul egy Diákolimpia, rögtön a dobogóra állhat? 
Természetesen bíztak benne, de valljuk be nem mindennapi… 
Pedig Ő, megmondta…

Nos, igen… Ilyen nem mindennapi fiatal bajnokok élnek 
közöttünk, akikre büszkék lehetünk! 

További szép sikereket, eredményes sportot kívánok a 
magam, a szerkesztőség és az olvasók nevében is. Bízom 
benne, hamarosan egy újabb fantasztikus eredményetekről 
számolhatok be a kedves olvasóknak!

Kövér Nikolett

   Vándorkupa

   Rákóczifalvi vívók eredményei

Szeptembertől minden kedden és csütörtökön várják a vívás iránt 
érdeklődő gyerekeket.
Információ:
Ruskó Zsolt sportszervező, mobil: 06/20-565-3484
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                                                                                                         Pünkösd kupa                                     

Nagyszabású utánpótlás labdarúgó tornát szervezett 
a Rákóczifalva KSE a Dencs Antal sporttelepen. Két 
korosztályban, összesen 18 csapat vett rész a kétnapos 
rendezvényen. Az első napon az U-9 –es korosztályok 
versenyeztek a Pünkösd kupáért, ahol végül a Rákóczifalva 
KSE fiataljai nagy fölénnyel tartották itthon a kupát. A 
gólkirályi címet Komáromi György szerezte meg. Pünkösd 
hétfőjén az U-11 –esek csaptak össze, ahol két NBI –es 
csapat, a Diósgyőr és a Vasas Akadémia csapatai is részt 
vettek. A hazai csapat itt a 4. helyezést érte el.

Pünkösd Kupa támogatói voltak:
- NETOVÁBB söröző
- GREEN GARDEN FALVA BT.
- WALKI – PAPÍR KFT.
U-9-es végeredmény: U-11 –es végeredmény:
1. Rákóczifalva KSE 1. Lurkó FM
2. Szolnoki MÁV 2. DVTK 
3. Szentes               3. Vasas Akadémia 
                             4. Rákóczifalva KSE

Megyei bajnok az U-11 –es csapat
A Magyar Gyermek Labdarúgó Szövetség iskolák közötti 

Megyei Bajnokságát a Rákóczifalvai Általános Iskola csapata 
nyerte. A döntőt Szajolban rendezték, ahol veretlenül sikerült 
megszerezni a bajnoki címet. A döntő első három csapata 
indulási jogot szerzett a Budapesti Tanévzáró Fesztiválra. 
Budapesten 48 csapat részvételével zajlott az országos 
döntő, ahol a rákóczifalvai gyerekek az előkelő 12. helyen 
végeztek.

Csapat tagjai:
Nagy Kristóf
Susa Zoltán
Dudinszky Márk
Lévai Máté
Kecskés Dénes

Edző: 
Ruskó Zsolt

Talált Patrik
Szokolai Viktor
Komáromi György
Banka Gábor
Szécsi Bence
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Kiadja: Rákóczi Lap Baráti Kör Közhasznú Egyesület
Felelős kiadó, felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező-szerkesztő: Papp Imre grafikus

E havi számunkat a szerkesztőség tagjai közül írták:  
Balázs Antal, Czirmayné Kocsis Róza, Feketéné Molnár Zsu-
zsanna, Hably Dóra, Hegedűs Linda (HL), Jobbágyné Incze Er-
zsébet, Katona Gizella, Kövér Nikoletta, Nagy Tímea, dr. Tóth 
Ágnes, Tóth Kitti,  Dr. Túrócziné Páldi Erzsébet (TPE), Urbánné 
Kelemen Rózsa

Önkormányzati hírek: Kovácsné Géczi Nelli
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A Rákóczi Lapot terjeszti: Bíró Tibor vállalkozó (előfizetés: 
Bíró Tibor vállalkozónál, 06/20/2226-774).
Rákóczi Lap Baráti Kör és a szerkesztőség elérhetősége:
Tel.: 06/20/3917-444,   e-mail: rakoczilap@freemail.hu
A Rákóczi Lap és a településről  más fontos információ olvasha-
tó a folyamatosan frissülő  városi hivatalos honlapon:

www.rakoczifalva.hu
              ISSN 2060-6079

Olvasói levél

A Rákóczi Lapban az alábbi árak szerint hirdethet 
(árak az áfát tartalmazzák):

Egész oldal: 25000 Ft
1/2 oldal: 15000 Ft
1/4 oldal:  7500 Ft
1/8 oldal: 4000 Ft

A hirdetéseket Jobbágyné Incze Erzsébetnél 
(Szabadság téri újságos pavilonban) lehet feladni.

Hirdetési áraink

Az idén negyven éve, hogy szembe kell nézni azzal a 
ténnyel, hogy nem mi vagyunk az érdeklődés középpontjában, 
hogy már nem mi vagyunk a jövő reménységei, a jövő záloga, 
mint ahogy biztattak bennünket annak idején tanáraink, 
amikor megkaptuk az útravalót ballagáskor. Azt hiszem a 
derékhad lettünk, és ilyenkor illik emlékezni. Mi ezt meg is 
tettük, 2010.július 3-án.

Negyven év távlatából emlékeztünk, idéztünk fel egy-
egy emlékezetes eseményt, dicséretet vagy fenyítést, 
diákszerelmet, úttörőéletet, diákcsínyeket, felelést, ki hová 
jelentkezett továbbtanulni, milyen eredménnyel zárta a 8. 
osztályt.  Osztályfőnökünk Tamasi Mátyásné volt, a mindenki 
által szeretett Krisztike, aki most is azzal a szeretettel szólt 
hozzánk, mint akkor. Sajnos, már hét osztálytársunk elhunyt, 
de róluk sem feledkeztünk meg. Míg hallgattuk egymás 
beszámolóját mécsest gyújtottunk rájuk emlékezve, így ők 
is ott voltak velünk.  Aki nem tudott eljönni az levelet írt 
nekünk, s azt felolvastuk, vagy a szóban közölt üzenetet 
átadtuk. Eltöltöttünk egy délutánt az osztálytermünkben, 
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majd vacsora közben tovább beszélgettünk, fényképeket 
nézegettünk a gyerekekről, és az unokákról. Jó egészséget 
kívánunk mindenkinek, és nem fogunk elfeledkezni a 
következő találkozóról.                                                Bné

Magyar viccek (Ezt csak a mi nyelvünkkel lehet csinálni.)

1. Találkozás:
Nyuszika és a róka találkoznak az erdőben. Nyuszika kö-
szön: - Szia vöröske! - Te engem ne vöröskézz le! - Miért, 
jobb lenne, ha lerókáználak.....!?!

2. Előző munkahely: 
A HR-es kérdezi az új titkárnőt: - És mondja, az előző mun-
kahelyén mennyi volt az évi fizetése? - ??? Nálunk az előző 
munkahelyemen nem dolgozott egy Évi sem!

3. Margarin:
Két egér beszélget a kamrában: - Rád fog esni a margarin! - 
Rámamargarin?

4. Hogy kapta Benedek Elek a nevét?
Anyukája reggel beszólt a kisfiának: - Benn vagy még az 
ágyban? - Benne, de kelek.

5. Trükk:
- Mondja Kovács bácsi, maga mit szokott csinálni, ha este 
nem tud elaludni? - Én? Elszámolok háromig, és már alszom 
is. - Tényleg? Csak háromig? - Háromig, de van úgy, hogy 
fél négyig is.

6. Bevásárlás:
- Pistike, szaladj le a boltba, hozzál egy kiló hurkát! De ne 
véreset! - DENEVÉRESET???

7. Egyenlet:
- Kislányom, teljesen egyedül oldottad meg ezt az egyenle-
tet? - Nem. Két ismeretlennel.

Tájékoztatjuk tisztelt olvasóinkat, hogy augusztus 
hónapban a Rákóczi Lap nem jelenik meg.
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„Vasárnapi csodák” című,
Horváth Ingrid 
babagyűjteményéből készült  
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